
Vánoce, symbol přání, bilancování toho, co se povedlo i nepovedlo 

a hlavně uvědomění si toho, co je důležité.

Vánoce jsou o nás, o rodině, o společnosti, ve které žijeme. Jestli 

ve Štědrý den dárky dáváme pod stromeček umělý, či krásně voňavý 

přírodní. Jde přece o to udělat radost a potěšit ty, na kterých nám 

záleží. Jsou o tradicích, které si neseme po generace ve své rodině.

Někdo dodržuje půst, někdo peče houbového kubu, jinde 

o  slavnostní večeři nesmí chybět rybí polévka, smažený kapr 

a bramborový salát. Mimochodem tradici rybí polévky zavedli již 

Keltové. 

O Vánocích také uklízíme, abychom to měli doma hezké. Trochu 

uklidit bychom si možná měli ale i uvnitř každého z nás. Zklidnit 

se, přestat alespoň na chvilku zkoušet dohonit ten náš uspěchaný 

konzumní svět a zamyslet se nad tím, co vlastně od života chceme.

Vím, že  je někdy těžké přijmout vše, co se na nás valí. Často to 

ani nemůžeme ovlivnit. Zase je to o nás, jak se s tím vyrovnáme, 

a  jestli i  v  této těžké době jsme schopni otevřít svá srdce a  oči, 

abychom viděli, že jsou kolem nás lidé, kteří se s tím bez pomoci 

druhých vyrovnat nedokáží. I o tom jsou Vánoce.

Vánoce jsou plné vůní. V každém z nás jsou vzpomínky z dětství 

na  čas, kdy se  peklo cukroví, kdy voněla vánočka, kdy purpura 

na  plotně provoněla celý dům. Je zvláštní, že  když  ji zapálíte 

mimo Vánoce, tak voní jinak. Každý z nás jistě chodil mamince 

na  tajňačku ochutnávat, co upekla a co dobře před námi dětmi, 

ale i  tátou, schovala se  slovy, že  to je až na Vánoční stůl. Stejně 

se třetina těch dobrot svátků nedožila.

Každý má zkrátka Vánoce s něčím spojené. Děti se těší na dárky, 

jejich rodiče na radost, kterou tím udělají.

Dámy a  pánové, milí spoluobčané, přeji Vám krásné prožití 

svátků vánočních, a ať se Vám splní vše, co od Vánoc očekáváte. 

Všem dětem pak bych chtěl popřát hodně dárků a úsměvů nejen 

vlastních, ale taky na tvářích rodičů.. 

Mgr. Jan Kramář, starosta obce
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Před druhou světovou válkou bydlela v dnes již zaniklém nájemním 
domě (nyní sloužícím jako letní chata) početná rodina Procházkova. 
Během války se do tohoto nevelkého domu přistěhovala také vdova 
Letošníková se třemi malými dětmi. Obě rodiny měly co dělat, aby se 
uživily – peněz ani jídla nebylo nazbyt. Doba byla krutá a nemilosrdná.

Blížil se konec roku 1947, adventní čas, kdy by k sobě lidé měli být milí 
a laskaví. Bohužel, vdově Letošníkové, ač se snažila, seč mohla, a dřela 
do úmoru, nezbyly peníze na zaplacení nájmu. Přes veškeré prosby 
se majitelka domu rozhodla vypovědět jí nájem. Vdova Letošníková 
se dvěma mladšími dětmi byla nucena se vystěhovat ze dne na den. 
Nejstaršímu synovi, který byl v té době v učení, ani nestihla dát vědět, 
co se stalo.

Nejstarší syn nic netuše přijel na vánoční prázdniny domů – domů 
k mamince a dvěma mladším bráškům. Přivezl s sebou několik 
drobných, ale s láskou vybíraných dárků, kterými chtěl všechny potěšit 
pod rozzářeným vánočním stromečkem. Těšil se, až všechny obejme.

Jaké bylo jeho překvapení, když doma nikoho nenašel. Zoufalý běžel 
k sousedům, oči plné slz, a prosil o pomoc.
Sousedi byli laskaví a neodmítli ho. Vzali ho pod svou střechu, dali 
mu najíst a poskytli nocleh. On však celou noc hořce plakal. Bál se, co 
je s jeho rodinou a co bude s ním.

Nakonec se sousedům podařilo vypátrat, kam se jeho maminka 
i sourozenci odstěhovali. A tak mohl se svou rodinou strávit vánoční 
svátky. Nebyly veselé, ale přesto šťastné – protože se všichni shledali.

Všem třem chlapcům se nakonec podařilo zdárně vystudovat. Stali se 
z nich řidič autobusu, ředitel skláren a ředitel hudební školy. To jsme 
se však dozvěděli až mnohem, mnohem později na setkání rodáků.

Zdeňka Havránková

CO PŘINÁŠÍ SMŮLU?
• před půlnoční mší se nesmí šít, plést - protože by pak myši 

dílo zničily
• na Štědrý den se nesmí čistit chlévy a stáje, pak by dobytek kulhal 
• na Štědrý den se nesmí prát, přináší to smůlu a neštěstí do domu
• na Štědrý den nepište své milé - milému zamilované psaní, jinak 

by to mohlo znamenat rozchod

CO PŘINÁŠÍ ŠTĚSTÍ?
• když v noci na Boží hod vystřelíte z pušky směrem k Měsíci
• čerstvý chléb upečený 25.12. a čerstvá vejce snesená 25.12 - mají 

kouzelnou moc 
• Štědrý den v pondělí - dobrá úroda, hodně medu
• Štědrý den v úterý - bude hodně vína a obilí
• Boží hod ve čtvrtek - podařilo se výhodně prodat dobytek
• Boží hod v pátek - bude horké léto a krásný podzim

POVĚRY U ŠTĚDROVEČERNÍ VEČEŘE
• Podle tradice mělo být na štědrovečerním stole devatero pokrmů.
• Magickou moc měla plachta, pokrývající stůl. Na jaře z ní hospodář 

rozséval obilí, aby bylo pěkné a nebylo potlučené od krup.
• Pro hojnou úrodu bylo třeba sníst nejprve lžíci hrachu.
• Někde vařili polévku s dlouhými nudlemi, aby mělo žito 

dlouhé klasy.

• Večeře se začínala a končila modlitbou, ve které se vzpomínalo na 
zemřelé členy rodiny.

• Hospodyně nesměla vstát od stolu, jinak by jí neseděly slepice na 
vejcích, obsluhovala tedy děvčata.

• Zbytky jídla byly zakopány do země, aby byla úrodná.
• Když hospodyně připálí vánočky, bude o vánocích stonat.
• Kdo si pod štědrovečerním stolem bos šlápne na sekeru, toho 

nebudou bolet nohy a celý rok zůstane zdráv.
• Při štědrovečerní večeři přivolávají pokrmy z čočky a jáhel 

bohatství, drobná mince pod talířem peníze.
• Vdavekchtivé děvče má na Štědrý den jedinečnou příležitost. Stačí, 

když tajně sebere devět patek od vánoček a do roka je pod čepcem.
• Večer před Štědrým dnem si položte k posteli ořech. Po probuzení 

ho rozlouskněte a snězte. Po celý rok by vám měly dát pokoj blechy 
a štěnice.

• Sníš-li při štědrovečerní večeři kousek okoralého chleba, bude tě 
držet štěstí.

• Rozliješ-li víno, čekej do roka křtiny.
• Česnek a med pojišťují zdraví, hrách dodává sílu.
• Kdo nosí u sebe tři šupiny ze štědrovečerního kapra, toho se drží peníze.
• Řetězem ovázaný trnož stolu ochraňuje rodinu před zlými duchy.

(Zdroj: moudré knihy a internety)

Vendula Kramářová

CO SE NESTALO V ROHOZCI… I TAKOVÉ BYLY VÁNOCE…

VÁNOCE – CO PŘINÁŠÍ ŠTĚSTÍ A CO SMŮLU
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VÁNOCE A JEJICH TRADICE
Řada významných svátků byla převzata z předkřesťanských zvyků 
a oslav, které přinášely dny uvolnění a odpočinku po těžké každodenní 
práci. Některé byly zaměřeny k usmíření božstev nebo zlých mocností, 
jiné byly projevem vděčnosti a poděkováním za dobrou úrodu a dary 
přírody. Některé zvyklosti zanikly, jiné však přetrvávají dodnes, aniž 
bychom znali jejich původní význam.

Do církevního kalendáře byly Vánoce, jako svátky narození Spasitele, 
zařazeny v Římě roku 336 našeho letopočtu. Vánoce jsou svátky 
klidu, míru a pohody a také světla a naděje. Adventní předvánoční 
doba je časem, kdy bychom se měli na chvíli zastavit ve svém rychlém 
životním běhu, ohlédnout se a možná se i zamyslet, zda bychom se 
neměli ubírat jiným směrem.

V mnohých městech se v tomto období konají vánoční trhy, kde vládne 
nezaměnitelná tajuplná atmosféra. Období příprav na Vánoce začíná 
již koncem listopadu, kdy přichází první ze čtyř nedělí, kterým se říká 
adventní, Pokud Štědrý den připadne na neděli, je tato neděle zároveň 
čtvrtou nedělí adventní. V poslední době se u nás ustálil zvyk ozdobit 
adventní věnec. Tento věnec, jehož kruhový tvar symbolizuje cestu 
slunce a zároveň věčnost, je tradičně zdoben červenými a zelenými 
barvami. Každou adventní neděli by se měla i v předvánočním shonu 
celá rodina sejít, zapálit jednu svíčku, vytvořit si klidnou chvíli, kdy si 
mohou společně posedět a popovídat si. Novodobým zvykem se stala 
i adventní výzdoba dveří, která vítá všechny příchozí a vytváří tak 
příjemnou atmosféru nejen pro obyvatele domu, ale i pro návštěvníky.
v minulosti se v adventním čase objevovaly různé zvyky, z nichž 
některé jsou už dnes zapomenuté. Jedním z nich byly Barborky, 
dívky převlečené za víly obdarovávaly děti drobnými dárky. Dnes 
z toho zvyku přetrvalo pouze nařezání třešňových větviček 20 dní 
před Štědrým dnem a to 4.prosince na svátek sv. Barbory, které by 
měly do Vánoc vykvést. Rozkvetlé barborky měly symbolizovat 
čistotu Panny Marie a příchod nového světla v podobě narození Ježíše 
Krista. Původně podle pohanů měl tento zvyk připomínat zimní 
slunovrat, který v konečném důsledku způsobí zánik zimy a příchod 
dalšího jara. Podle pověry měla rozkvetlá barborka naznačovat, že se 
dívka, která ji uřízla, do roka vdá. Na větvičky si také mohly napsat 
jména chlapců, kteří se jim líbili. Větvička, jež vykvetla jako první, 
tento chlapec jí byl souzen

Mikuláš, byl původně součástí mikulášského průvodu v maskách, jenž 
chodil od stavení ke stavení. Později z celého průvodu zůstal jen anděl 
a čert, ti chodí s Mikulášem dodnes. Mikuláš je historicky doloženou 
postavou. Narodil se v Řecku kolem roku 280-286. V roce 300 se 
stal biskupem a svůj život zasvětil pomoci nespravedlivě obviněným 
a chudým. Byl lidmi velmi milován a oblíben. Kolem roku 310 byl 
kvůli své víře uvržen do žaláře a krutě mučen.

Sv. Lucie byla ochránkyní proti zlým mocnostem a zároveň patronkou 
přadlen. Svůj majetek rozdala chudým a vedla zbožný život. Pro svou 
víru byla mučena a nakonec popravena. V předvečer jejího svátku se 
dívky oblékly za hrůzostrašné postavy Lucie a strašily děti. Říká se, že 
„svatá Lucie noci upije, ale dne nepřidá“. Od tohoto dne by se měly 
noci krátit a dny prodlužovat. To ale nastává až o něco později a to 
21.12 o zimním slunovratu, kdy je nejdelší noc v celém roce. Díky 
změně juliánského kalendáře na gregoriánský se posunul termín z 23. 
prosince na současný 13. prosinec. Lucie byla považována za královnu 
noci, jejím úkolem bylo vymetat tmu a přinášet světlo.

ŠTĚDRÝ VEČER
Na Štědrý večer muselo být na stole tolik jídla, aby se všichni nasytili 
a ještě zbylo. Věřilo se, že to přinese hojnost i v příštím roce. Kapr 
u nás nebýval tradičním jídlem. Ryby se začaly jíst na Štědrý den až 
v minulém století. Stalo se zvykem dávat každému pod talíř kapří 

šupinu, jež by měla zajistit dostatek peněz v nadcházejícím roce. Po 
večeři se šly děti podívat, zda na ně Ježíšek nezapomněl a přinesl jim 
dárky. Ty se dříve dávaly k domácím jesličkám. Až později přišel zvyk 
z ciziny zdobit vánoční stromeček. Původně pocházel zvyk zdobení 
stromečku z Německa, kde býval stromek zavěšený od stropu. Až 
později se začal stavět do stojánku. V Čechách byl první vánoční 
stromeček postaven o Vánocích jako překvapení pro své přátele 
a hosty ředitelem Stavovského divadla Janem Karlem Liebichem v roce 
1812 v libeňském zámečku na Ztracené Vartě. V Čechách se o zvyk, 
stavět na veřejné náklady vysoké vánoční stromy, zasloužil spisovatel 
a novinář Rudolf Těsnohlídek, narozený v roce 1882 v Čáslavi.

K Vánocům vedle stromečku a chvojí neodmyslitelně patří i jiné 
rostliny. U nás je to především jmelí, které přináší štěstí. Stejně jako 
čtyřlístek, i jmelí by mělo být darované, aby přineslo štěstí. Stejný 
význam má i cesmína. K Vánocům patří i jablko, jež symbolizuje 
slunce a také chvojí připomínající nesmrtelnost přírody. Oblíbenou 
vánoční rostlinou je též vánoční hvězda, známá i jako květ svaté noci. 
Legenda praví, že květ rostliny zbarvila aztécká královna krví ze svého 
srdce, které jí puklo žalem nad nešťastnou láskou.

Zvyky – Jedním z tradičních vánočních zvyků bylo lití olova, při 
kterém se roztavené olovo nalilo do studené vody, a podle tvaru, jenž 
olovo ve vodě vytvořilo, se předpovídala budoucnost.

Dalším zvykem bylo rozkrojení jablka. Pokud se jablko při rozkrojení 
ukázalo s pravidelnými semeny ve tvaru hvězdy, věřilo se, že v příštím 
roce bude rodina zdravá.

Ořechové skořápky s malými svíčkami, jež se pouštěly po vodě v míse, 
byly další oblíbenou tradicí. Každá skořápka představovala „loďku“, 
která podle směru, jakým plula, věštila, kdo se v příštím roce vydá na 
cesty a jak daleko se dostane.

K symbolům českých Vánoc patří mše vánoční Jana Jakuba 
Ryby, nazývaná někdy „Hej mistře“ “. Tato mše se stala jedním 
z nejznámějších hudebních děl, které provázejí české Vánoce

Jesličky (nebo betlémy) jsou nedílnou součástí vánoční tradice. Tuto 
tradici založil svatý František z Assisi v roce 1223, kdy při půlnoční 
mši přeměnil jeskyni na kapli a přivedl živé zvířata – oslíka a volka, 
čímž symbolizoval pokoru a prostotu narození Ježíše. Původně byly 
betlémy vystavovány pouze v kostelích, ale lidé byli natolik nadšeni, že 
si začali vytvářet betlémy i ve svých domovech. České lidové betlémy 
jsou dnes známé a obdivované po celém světě.

Renata Hošková
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ŽEHUŠICE - NAŠI SOUSEDÉ
První zmínky o Žehušicích pocházejí ze 14. století. Tehdy byly 
Žehušice malým vladyckým statkem na jehož tvrzi sídlili kolem roku 
1361 bratři Vítek ze Žehušic, Jindřich z Telčic a Kuneš ze Semic. Roku 
1430 přešly Žehušice na rytíře Žehušické z  Nestajova, kterým bylo 
žehušické panství za účast na protihabsburském povstání v roce 1546 
zkonfi skováno. Král Ferdinand jej pak o pět let později prodal Karlovi 
za Žerotína, kterému patřilo do roku 1598, kdy jej prodal Adamu 
Valdštejnovi. V rodině Valdštejnů zůstaly Žehušice až do roku 1661, 
kdy panství prodali Th un Hohensteinům, kteří v roce 1665 přikoupili 
od hraběte Věžníka panství Zbyslav. S působením Th un Hohensteinů 
jsou spojeny všechny dnešní významné stavby v Žehušicích – zámek, 
jízdárna, budovy dvora, pivovar, kostel i obora s  bílými jeleny. Byli 
to Th unové, kteří nechali nejslavnějšího žehušického rodáka J. Sticha 
Punto vyučit hře na lesní roh. Josef Matyáš Th un Hohenstein byl 
členem Národního výboru roku 1848, spoluzakladatelem České 
spořitelny, prezidentem Vlasteneckohospodářské společnosti, 
i překladatelem. Do němčiny krom řady vlasteneckých písní přeložil 
i Rukopis královédvorský. I po zrušení patrimoniální správy zůstal 
velkostatek Žehušice v  majetku Th un Hohensteinů. Od poslední 
čtvrtiny 19. století však již sami nehospodařili a jednotlivé dvory 
a hospodářské provozy pronajímali. Th unové prodali svůj velkostatek, 
respektive to, co z  něho zbylo po pozemkové reformě, v  roce 1925 
bankéři Václavu Stomemu, který zde založil rozsáhlé koniferové 
školky známé i za hranicemi republiky. Po roce 1948 byl veškerý 
majetek Stomeům zabrán a ze zdejšího dvora byla vytvořena farma 
čáslavského Státního statku. Ten v roce 1957 předal svůj majetek nově 
vzniklému žehušickému JZD, s nímž se v roce 1960 a 1974 sloučilo 
patnáct JZD z okolních obcí. Žehušice, ač dříve sídlo panství a nyní 
středisková obec se neustále vylidňují. Pětistovka obyvatel je necelou 
polovinou lidí žijících v Žehušicích v polovině 19. století. Díky svému 
významnému postavení patřila již v 19. století obec k výstavním vsím 
s většinou kamenných domů. Proto dlouho vyhovovaly nárokům na 
bydlení. Moderní nová výstavba vznikla v Žehušicích až v poválečném 
období, kdy zde byla postavena řada rodinných domů, ale i bytovky 
zaměstnanců Koniferových školek a JZD. V období po roce 1989 byl 
v  restituci vrácen majetek potomkům rodiny Stomeů. V  obci byla 
vybudována v  důsledku havarijního stavu zámku nová moderní 
škola. Až do roku 1960 byly Žehušice obcí bez přičleněných osad. 
V tehdejší správní reformě byla z  Žehušic zřízena středisková obec 
a byly k ní administrativně přičleněny obce Bojmany, Borek, Horka 
I., Horušice a Svobodná VesPo roce 1989 se s výjimkou Bojman obce 
opět osamostatnily. Následoval stavební rozvoj, vznikla úplně nová 
lokalita k bydlení s výstavbou cca 100 domů. 

Čp. 87  
Vzorně opravená chalupnická used-
lost z doby kolem poloviny 19. sto-
letí. Za povšimnutí stojí především 
sdružená okna ve štítové stěně. Je-
jich tradice jde zpět až k renesanci. 
Výška přízemí si umožňuje udělat 
představu o komfortu bydlení.

Brod
Brody patří k dnes již pozapomenu-
tým pozemním stavbám. Udělá-li se 
fortelně jako tento žehušický, pak 
přežije staletí, i když je již nikdo po 
desetiletí nepoužívá a neopravuje. 
Stejně jako most představuje brod 
kus krásné řemeslné práce a obvykle 

mnohem lépe splyne s krajinou.

Čp. 117
Toto stavení representuje venkovské 
bydlení 70. let 19. století. Představu-
je poměrně pokročilý typ, neboť ští-
ty se ještě v  této době leckde dělaly 
ze dřeva. Na druhé straně se majitelé 
usedlosti spokojili se standardem 
a ani se nepokusili převzít některé za 
zdobných prvků panských staveb. Je 
rovněž možné, že toto stavení stavěl 
zednický mistr odjinud, který neměl 
v ruce zdejší typické detaily histori-
zující architektury.

Čp. 127 a stará škola 
Že nebyly Žehušice jen tak ledajakou 
vesnicí, ale skutečným městečkem 
a především sídlem panství, do-
kládají právě tyto budovy. Přední, 
sloužící jako kaplanka, byla postave-
na roku 1864v historizujícím stylu. 
Sousední bývalou školu vybudoval 

roku 1878 v elektrickém slohu stavitel J. Míča. 

Čp. 49 s bedněným 
štítem 
Chalupa s  rysy lidového domu 
středního Polabí z období přechodu 
od roubené ke zděné architektuře ze 
70. let 19. století. Ze staršího období 
si ponechalo bedněný dřevěný štít 
i předsunutou malou valbičku – po-

zůstatek kabřince. Naopak nové je zděné přízemí se segmentovými 
okny. 

Stodola a č. 36 
Nejstarší stodola v Žehušicích. Níz-
ké kamenné pilíře obvodového zdi-
va, výplň stěn z prken původně z ty-
čoviny, zvýšený vjezd, dřevěný starý 
štít i střecha krytá šindelem, později 
překrytým lepenkou dokazují, že 
tato stodola pochází z první polovi-

ny 18. století. (dnes již bohužel neexistující).

Kostel sv. Marka 
se zvonicí
Barokní kostel sv. Marka byl posta-
ven Th un Hohensteiny roku 1760. 
Kolem roku 1800 jako projev no-
vého romantismu byla vybudována 
i zvonice v  maurském stylu. Socha 
sv. Floriána patrona hasičů v  po-
předí je starší než kostel – pochází 

z poloviny 18. století. Nejstarší jsou ovšem náhrobníky zasazené do 
obvodového zdiva kostela i zdi zrušeného hřbitova kolem něj. Ná-
hrobníky purkrabí z Donína, bývalých majitelů žehušického panství 
pochází z 16. století.
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Žehušice jsou největší vesnicí v  okolí. Dominují okolní krajině 
z  plochého křovinatého návrší. Mezi Bojmany a Sulovicemi leží 
potok Doubrava, který se dělí na dvě ramena a je opatřen mostem. 
Napájí osm bažinatých rybníků, z nichž některé jsou velké všechny 
však mají špatnou vodu, stejně jak bažinatý potok. Mezi těmito 
rybníky jsou bažinaté louky a olšové křiviny, které jsou nazývány 
bažantnicí nebo oborou. Cesty, které vedou po hrázích rybníků, jsou 
za vydatných dešťů nepoužitelné a na některých místech příliš úzké. 
Náhlé přelití hrází všech těchto rybníků způsobuje silné záplavy 
až do Labe a zatopí vesnice a mlýny ležící pod nimi na Doubravě. 
Ze všech mlýnů je malý užitek. Velmi trpí zejména vesnice Lišice, 
Habrkovice, Kobylnice a Záboří. Na začátku vesnice při cestě do 
Chotusic stojí pěkný zámek, jehož zahrada navazující na oboru, 
je zčásti obklopena zdí a z  části hlubokou Doubravou. U zámku 

je pěkný dvůr s  byty úředníků, třípatrová sýpka, pivovar, mlýn 
a prostorná stáj, kde je i jízdárna. Vše pěkně zbudováno. Nahoře ve 
vesnici na malé vyvýšenině stojí kostel obehnaný hřbitovní zdí. Pole 
jsou částečně písčitá, louky naopak skoro stále mokré. 
Jsou vzdáleny 1 ½ čtvrthodiny od Rohozce, a Bojman, ½ hodiny od 
Druhanic, ½ hodiny od Chotusic.
Vede tudy silnice z  Podolí přes Zaříčany a po hrázích rybníků 
Horecký a Tauschek. Tato a ostatní cesty, jež odsud vycházejí, jsou 
sice na písčitých půdách dobré, ale na loukách a před hrázemi 
rybníků jsou jen v  suchém létě použitelné pro těžké vozy. Do 
Nových Dvorů a do Svatého Mikuláše se s  těžkými vozy musí jet 
přes Rohozec. 

Připravil: Mgr. Jan Kramář

ŽEHUŠICE PÍSEMNÝ OPERÁT K 1. VOJENSKÉMU MAPOVÁNÍ 

Čp. 44 s kabřincem 
Domkářská roubená usedlost z prv-
ní poloviny 19. století. Na návsi pro 
něj nezbylo místo, proto se vyšplhala 
na svah do těsného sousedství kos-
tela. Pozornost upoutá předsunutá 
vrcholová část střechy – hranolový 
kabřinec, jehož původním účelem 

bylo chránit štítovou střechu před povětrnostními vlivy.

Pivovar a sýpka
Ještě počátkem 20. století fungoval 
v Žehušicích pivovar. Th un Hohen-
steinové postavili jeho dnešní bu-
dovu koncem 17. století a přesto že 
šlo o ryze účelovou hospodářskou 
budovu, dali mu ušlechtilý barokní 

vzhled. V 19. století to již jen pronajímali a výroba piva zde zanikla 
počátkem 20. století. Budova vlevo vzadu je sýpka žehušického dvora 
a také centrální sýpka žehušického panství. Jde o nejstarší ještě rene-
sanční věžovou sýpku se střílnovými okénky na okrese.  

Zámek
Starý renesanční zámek přestal 
Th un Hohensteinům záhy vyho-
vovat a proto si nechali roku 1679 
Francescem Caratim postavit zámek 
nový, v barokním slohu na půdorysu 
písmene H. I tento zámek přestal ča-

sem vyhovovat dobovému vkusu a roku 1826 dali Th un Hohensteino-
vé zámek empírově přestavět. Tehdy přibylo i hospodářské předzámčí, 
jízdárna, úřednický dvůr a další budovy.

Starý zámek
Jádrem starého zámku je gotická 
tvrz přestavená v 16. století. Dodnes 
lze vidět na jejich fasádách pozůstat-
ky sgrafi t. Dobu slávy však dnes při-
pomíná jen gotická brána, střechy, 
renesanční portálek a ostění oken. 

Osud tvrze po přestěhování Th un Hohensteinů na zámek byl smutný 
– byl zde zřízen cukrovar, poté výrobna marmelád a naposled dílna. 
Zde se narodil slavný hornista Jan Václav Stich zvaný Giovanni Punto.

Park
Th un Hohensteinové založili kolem 
zámku přírodně krajinářský park. 
V jeho budování pokračovali i další 
majitelé zámku, rodina ředitele Ag-
rární banky V. Stomeho. Ta dosadila 
do parku řadu vzácných dřevin, díky 
kterým se stal park vyhledávanou 

dendrologickou lokalitou. Řadu zde rostoucích dřevin nabízeli Sto-
meové i v proslulých žehušických koniferových školkách.

Kaplička sv. Mikuláše
Zděná trojboká výklenková kaplička 
byla postavena v  barokním období. 
Stojí ve vsi u silnice do Chotusic. Ve 
výklencích má na plechu malované 
obrazy Krista a sv. Mikuláše, třetí 
výklenek je prázdný.

Pavel Novák: Paměť krajiny

Připravil: Mgr. Jan Kramář
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KAMAJKA
Nedaleko za Novým rybníkem se rozkládal holý skalnatý 
pahorek a u něho lom na kámen. Ovšem vše bylo majetkem 
žehušického panství rodu Th un-Hohenstein. Proto hrabě Jan 
Rudolf Chotek, milovník hájů a lesů, si pronajal 14.října 1796 
tyto pozemky ve výměře 4 jitra 391 sáhů za roční nájem 37 
zlatých 51 krejcarů (a 5 zlatých za honitbu). Pahorek nechal 
proměnit v pěkný park a na nejvyšším bodě dal postavit pavilon 
z  cihel v  maurském slohu a nazval jej „Vilheminenhügel“ 
(Wilhelminin pahorek) k  poctě žehušické hraběnky Marie 
Vilemíny Th un-Hohenstein rozené Uhlfeldt. Hraběnka se 
otevření pavilonu nedočkala. Zemřela ve Vídni 18.května.1800 
ve věku 56 let. Proto nad vchodem byla umístěna mramorová 
deska s německým nápisem „Dem Frohenländlichen Gemise 
Nachbarlicher Eintrachtwar diesel Lustortgewidmet. Doch 
es verschwand vor seiner Vollendung die Freundin, deren 
Geist diese Gegend belebte Als Dauerndes Denkmal der 
innigsten Freundschaft seyernun den edlen Geweiht.“

Volně přeloženo: Příjemnému venkovskému požitku 
sousedské svornosti bylo toto místo věnováno.Však odešla 
před jeho ukončením přítelkyně, jejíž duch tento kraj 
oživoval. Jako trvalý pomník vroucího přátelství buď jen 
šlechetným posvěceno.

KAČINA - ZANIKLÁ OSADA
Osada Kačina, kdysi také nazývaná Kačín, stávala v místech dnešního 
zámku Kačina. První písemná zmínka o obci pochází z roku 1 142. 
Tehdy ji Miroslav, zakladatel cisteriáckého kláštera v Sedlci, daroval 
tomuto klášteru. Obec však pravděpodobně zanikla ve 14. století 
z neznámých příčin. V roce 1377 jsou v historických pramenech 
zmíněny pouze louky na Kačině, které byly součástí majetku 
sedleckého kláštera.
Během husitských válek se Kačina stala významným vojenským 
shromaždištěm. Na jaře roku 1434 se zde sešlo vojsko panské jednoty 
před plánovaným útokem na Nové Město pražské a před bitvou u 
Lipan. V srpnu roku 1440 se na Kačině opět shromáždilo vojsko, se 
kterým Jiří z Poděbrad 3. září 1440 dobyl Prahu. V roce 1474 byla 
Kačina místem, kde bylo svoláno vojsko krále Vladislava II. před jeho 

tažením na Moravu proti Matyáši Korvínovi.
Po skončení husitských válek připadlo místo kolínskému panství a od 
roku 1588 bylo součástí panství Nové Dvory. Na konci 17. století, za 
Bernarda Věžníka, byla na Kačině založena obora. V roce 1764 oboru 
zakoupil Jan Karel Chotek, který zde vysázel nový les, nazvaný Libuše. 
Jeho syn, Jan Rudolf Chotek, začal v roce 1789 budovat rozsáhlý park 
o rozloze 200 hektarů a mezi lety 1802–1824 zde nechal postavit 
empírový zámek Kačina.
Dnes je zámek Kačina státní kulturní památkou, v níž sídlí expozice 
Muzea českého venkova.

Renata Hošková
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TŘICETILETÁ VÁLKA A JEJÍ DŮSLEDKY PRO KRAJINU

Třicetiletá válka hluboce poznamenala krajinu s  rozbíhajícím 
se dvorovým hospodařením. Zdejší kraj trpěl nájezdy vojsk, 
pronásledováním obyvatel a dalšími útrapami. Řada gruntů byla 
opuštěna a  zpustošena. Roku 1639 byl Švédy vypálen a pobořen 
i novodvorský zámek a u něho ležící pivovar. Sídlo panské správy se 
přesunulo do Ovčár. Podoubraví bylo nejvíce postiženo až v  závěru 
třicetileté války. V  roce 1639 přitáhl švédské vojsko pod vedením 
generála Bannera, které vyplenilo široké okolí. Vyhnat se je podařilo 
až v červenci 1640. Pak tudy v červnu 1641 prošla ještě švédská armáda 
pod vedením generála Torstensona.
Berní rula z  roku 1654 spolu s  Baubelovým urbářem pro Žehušice 
z  roku 1643, novodvorskou gruntovní knihou z  roku 1661 
a novodvorským urbářem z  roku 1674 umožňují posoudit rozsah 
válečného poškození hospodářství a následně i krajiny.  Podíl pustých 
usedlostí v jednotlivých obcích se pohyboval od jedné třetiny až do tří 
čtvrtin. Vsi Sulovice a Svatý Mikuláš byly zcela pusté. Stejně jako byly 
zpustlé vesnice, zůstávala neobdělávanou i část krajiny. Do jisté míry to 
neplatilo o vrchnostenských dvorech. Šlechtické dvory měly přibližně 
stejný rozsah jako o sto let později, jak to dokládá na Žehušicku urbář 
z roku 1783. Za cenu výrazného zvýšení robotních povinností dokázala 

šlechta udržet dvorové hospodaření v chodu, byť kvalita zemědělských 
prací prováděných prostřednictvím roboty byla nevalná a pole byla 
zřejmě zarostlá plevelem, případně na opuštěných pozemcích zčásti 
i buření. Lze předpokládat, že šlo o pozemky nejméně úrodné, zejména 
na podmáčených pruzích půdy provázejících vodoteče, kde vznikala 
podmáčená luka a lužní les, a také na nejvzdálenějších a nejhůře 
přístupných pozemcích, např. těsně pod svahy a na svazích Železných 
hor. Antropogenní tlak na okolí dosáhl v  tomto období nejmenších 
hodnot za několik posledních století. 
Na počátku 17. století sedlecký klášter vlastnil jen tři vsi a jeden 
hospodářský dvůr. Stavovské povstání opět ohrozilo existenci kláštera, 
jeho majetky byly prodány  Kutné Hoře a ta se na oplátku zavázala 
klášter vyživovat. Po porážce povstání v roce 1620 přestala být ohrožena 
sama existence kláštera, ale jeho hospodářská situace byla nadále 
neuspokojivá a zlepšovala se jen pomalu.

Z.Lipský, M.Šantrůčková,M.Weber a kol.
-Vývoj krajiny Novodvorska a Žehušicka

Připravil: Mgr. Jan Kramář

NÁZEV OBCE
rolnické grunty chalupníci zahradníci

osedlé pusté osedlé pusté osedlé pusté

Bojmany - - 1 - 4 2

Církvice 5 2 2 3 - -

Habrkovice 8 3 3 - 1 2

Hlízov (byl rytířským statkem) 9 4 2 3 1 3

Horka - - - - 4 3

Horušice 1 - - - 1 -

Chotusice 7 11 3 - 6 5

Jakub 3 5 - 2 1 5

Kobylnice 3 2 1 4 - -

Lišice 1 3 (z toho 1 mlýn) 1 - - 3

Nové dvory, Ovčáry 2 - 1 - - -

Rohozec 4 9 1 - - 1

Sulovice (zcela pusté) - 3 - - - 2

Svatá Kateřina 5 5 2 3 - 5

Svatý Mikuláš (zcela pustý) - 7 - 3 - 3

Třebešice 5 - 1 - - -

Vlačice - - 1 1 2 -

Záboří nad Labem 4 4 1 5 - 4

Zaříčany 8 - 2 - 2 -

Žehušice 3 1 2 1 11 8
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SDH ROHOZEC V ROCE 2024
Dobrovolní hasiči z  Rohozce měli v  letošním roce opět plné ruce práce. 
Kromě pravidelných schůzí a akcí se aktivně zapojili do několika zásahů 
a odborných cvičení. 
Rok 2024 odstartovala tradiční výroční valná hromada, která se konala 
12. ledna v místním kulturním domě. Na této schůzi byli členové SDH se-
známeni s činností za rok 2023 a plánem práce a akcí na rok 2024. Na závěr 
schůze bylo pro členy připraveno malé pohoštění a volná zábava.
V letošním roce měl náš sbor pět ostrých výjezdů. Třikrát byl ohlášen požár 
rodinného domu, ze kterého byla jednotka vždy odvolána před výjezdem, 
jelikož se pokaždé jednalo o planý poplach. Ovšem v dalších dvou případech 
měli hasiči plné ruce práce. 15. září byli povoláni do obce Lišice, kde pomá-
hali odstraňovat následky povodní. Hasiči odčerpávali vodu ze zatopených 
míst části obce pomocí výkonných čerpadel. O pět dní později, dne 20. září, 
pak zamířili na místní letiště, kde přívalové deště zaplavily hangáry a zázemí 
leteckého klubu. Jednotka provedla odčerpání vody mimo tyto prostory. Po 
celou dobu povodní byli hasiči v pohotovosti a byli připraveni pomoci tam, 
kde by bylo potřeba.
Hasiči nezapomínají ani na společenský život. Již tradiční šesté okrskové 
grilování se konalo v pátek 9. srpna, za účasti členů SDH Rohozec, SDH 
Záboří nad Labem a SDH Žehušice. Podávala se grilovaná vepřová krkovice 
a plec, čepovalo se pivo Radegast 10° a limonáda Koli. Akce se zúčastnilo 
přibližně 70 dospělých a několik desítek dětí, které se vyřádily na přilehlých 
sportovních hřištích.
Dále se hasiči aktivně podíleli na kulturním životě obce. Ve spolupráci s obcí 
dne 23. srpna uspořádali letní posvícenskou zábavu, která se konala na míst-
ním hřišti. K tanci a poslechu zahrála Kutnohorská skupina 4G.
S cílem zvýšit připravenost jednotky na různé typy zásahů, jsme se v neděli 
10. listopadu 2024 zúčastnili v rámci Hasičského okrsku č. 1 - Kačina odbor-
né přípravy (okrskového námětového cvičení) jednotek požární ochrany ze 
Záboří n/L, Sv. Mikuláše, Rohozce a Žehušic. Ve světle nedávných událostí 
byla odborná příprava zaměřena na nácvik stavby protipovodňových hrází 

z pytlů plněných pískem. Cvičení, kterého 
se zúčastnilo 26 hasičů ze čtyř JPO, bylo 
zahájeno ve sběrném obecním dvoře v Zá-
boří n/L, kde proběhla krátká instruktáž 
ohledně způsobu stavby protipovovod-
ňových hrází. Poté hasiči převezli pytle 
s pískem (dvoukomorové) k řece Doubra-
vě u nedaleké ČOV, kde postavili dvě cvič-
né hráze a následně pomocí vody čerpané 
z Doubravy plovoucím čerpadlem otesto-
vali těsnost a pevnost těchto hrází.
Věřím, že i v následujícím roce budeme čelit novým výzvám, které společně 
zvládneme a budeme tak pokračovat v poskytování pomoci všem, kteří ji 
budou potřebovat.

Připravil: Tomáš Bíža, velitel SDH Rohozec

POVODNĚ 2024
Dne 13. 9. 2024 začaly rozsáhlé a ničivé povodně na Moravě 
a Slezsku, problémy a škody působily také na jihu a severovýchodě 
Čech a na Vysočině. Toky se po deštích rozvodnily také 
v Moravskoslezském a Olomouckém kraji, kde byl vyhlášen stav 
nebezpečí, následně ho v dalších dnech zavedl i Liberecký kraj pro 
Frýdlantský výběžek. Voda se vylila do některých měst a její nápor 
nevydržely některé domy, komunikace, mosty…
Dnes na jednání zastupitelstva obce byl všemi přítomnými 
zastupiteli schválen fi nanční dar ve výši 31.400,00 Kč na obnovu 
veřejné infrastruktury v obci Mikulovice, okres Jeseník, zasažené 
ničivými povodněmi ze dne 13. 09. 2024 v  Moravskoslezském 
kraji. Tato částka bude v nejbližších dnech poukázána na bankovní 
účet obce.  
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LETECKÝ KLUB – LETIŠTĚ  ROHOZEC
Před koncem roku je čas 
pro bilancování a mohu 
konstatovat, že se nám 
daří. Za poslední dva roky 
se řady pilotů rozšířily 
o 3 členy, dva jsou 
momentálně ve výcviku, 
z toho jeden těsně před 
pilotní zkouškou. Díky 
aktivitě většiny našich 
členů bylo letos provedeno 
mnoho prací svépomocí 
ať na technice či zázemí 
klubu. Na klubové letadlo 
Skylark byly instalovány 
výkonné výbojkové záblesky 
a elektrické vyvážení ve 
druhé ose.
Jako každý rok jsme i letos pořádali několik akcí. Tou první byly 
čarodějnice, které už několik let pořádáme týden po těch „správných“. 
Druhou akcí byl již 32. ročník tzv. Sletu všech příznivců létání. Tato 
akce je mnoho let pořádána vždy první sobotu v srpnu. Znovu bych 
chtěl ocenit práci dispečerů na stanovišti Čáslav Věž – měli toho ten 
den opravdu hodně, protože vyšlo počasí a i díky jejich přístupu vše 
proběhlo bez komplikací. Jsem rád, že po ukončení letové činnosti 
v sobotu večer jeden z těchto dispečerů přijal naše pozvání a v neděli 
ráno – po službě – přijel na letiště do Rohozce. Rozhodně jsme 
si měli o čem popovídat, je fajn, že jsme si k  hlasu mohli přiřadit 
i tvář a došlo i na vývoz v  klubovém Skylarku. V  průběhu soboty 
přiletělo 29 letadel, bylo perfektní počasí – dopoledne pod mrakem, 
odpoledne slunečno a přes den zanedbatelný vítr. Celý den probíhal 
ve velmi přátelské atmosféře. A třetí akcí byla podzimní drakiáda. 
Zde je největší problém vybrat takový termín, kdy bude foukat, ale 
zároveň nebude pršet či sněžit. Letos bylo sice moc fajn počasí, ale 
moc nefoukalo. Přesto se sešlo dost draků a dračic a opět jsme mohli 
dětem rozdat dárky a ocenění. Poslední akci máme poslední sobotu 
před Štědrým dnem. Jmenuje se to Předvánoční buřtování, pořádáme 
to již pátým nebo šestým rokem a bez ohledu na počasí si ty buřty na 
letišti opečeme.
Ale klubová činnost není jen o létání a zábavě. Je potřeba vynaložit 
nemalé úsilí do oprav a údržby, zvelebení prostředí – musíme se také 
o náš majetek starat. A zde chci poděkovat naprosté většině našich 
členů – jsou schopni a ochotni se navléct do montérek a přiložit ruku 

k dílu. Bez těchto členů by to 
nefungovalo.
Na konec chci zmínit 
ještě jednu událost, která 
už je naštěstí minulostí. 
Letos na jaře byla 
defi nitivně ukončena jedna 
nepříjemnost. Došlo ke 
sporům mezi klubem a nyní 
již bývalými dvěma členy. 
Výsledkem sporů bylo jejich 
vyloučení. Spory se vlekly 
několik let, jeden ze dvou 
bývalých členů podal na 
klub soudní žalobu. Letos 
v  březnu soud tuto žalobu 
zamítnul. Je to vítězství? 
Z  pohledu práva ano, 

z pohledu lidského nikoliv.
Na druhou stranu – jak říká přísloví – všechno zlé je k něčemu dobré. 
Na letiště začali chodit ti, kteří právě kvůli bývalému členu v minulosti 
přestali. Zmizelo napětí, zklidnila se atmosféra v  klubu. Přišli noví 
členové. Možná si více vážíme toho, co máme. Funguje kolektivní 
rozhodování. Vytvářené klubové záznamy mají všechny potřebné 
náležitosti (zápisy z členských schůzí, zápisy z  jednání Rady klubu). 
Hodně času strávíme v klubu tím, že diskutujeme o budoucnosti, co 
se komu povedlo nebo nepovedlo, co je potřeba řešit teď a co později. 
Ne vždy všichni se vším souhlasí, ne vždy panuje názorová shoda 
a ne vždy se diskuze vedou klidně, konstruktivně či korektně. Ale jsem 
si jist, že na konci je vždy zájem a snaha o jediné – mít kamarády, 
provozovat společnou zálibu a o své radosti i strasti se mít s  kým 
podělit. Sice nám zbyde toho času stráveného v letadle o něco méně, 
ale bez toho bychom se stali akorát půjčovnou letadel a klub by byl 
jen formální a prázdný název pro tuto půjčovnu. A co s tím? Dál se 
prát se získáváním prostředků pro rozvoj, snažit se o rozšíření členské 
základny lidmi, kteří chtějí víc, než se jen vozit v letadle. A dál budeme 
u kávy a ohně diskutovat nad tím, co bude za týden, za měsíc nebo 
třeba za rok. A když se k nám přidají i ti, kteří to považují za zbytečnou 
ztrátu času, tak to budu považovat za úspěch.
No nic, všechny události nakonec „přežehlí“ čas, věci se vždy nějak 
vyvrbí. A vlastně to, co jsem popsal v předchozím odstavci, tak to 
je vítězství.

Jirka Milý

TRADIČNÍ VÝLET SE SOKOLEM  TENTOKRÁT DO ZOO CHLEBY

TJ Sokol Rohozec uspořádal další z tradičních výletů, tentokrát 
do Zoo Chleby. Výlet, který se koná pravidelně od roku 2016, 
byl původně plánován na září, ale kvůli povodním byl přesunut 
na 19. října. Obec zajistila autobus, který účastníky dopravil na 
místo.
V sobotu ráno v 9:00 se všichni účastníci sešli na zastávce 
u kostela a společně vyrazili na cestu. Po příjezdu do Zoo Chleby si 
nejprve prohlédli starou část zoo a poté se přesunuli do nové části. Děti 
si užily nejen zvířátka, ale také hřiště, a většina si pochutnala také na 
občerstvení.
Zoo Chleby, založená v roce 1997, je první porevoluční nestátní 
zoologickou zahradou v České republice. Rozkládá se na ploše 
4 hektarů a je domovem pro více než 150 druhů zvířat. Návštěvníci 
zde mohou vidět širokou škálu zvířat, od velkých šelem a kopytníků až 
po drobné savce a bezobratlé. Zoo je rozdělena na starou a novou část, 

přičemž nová část nabízí moderní zařízení a velké dětské hřiště.
Starší část zoo je známá svými historickými expozicemi 
a tradičním uspořádáním, které návštěvníkům umožňuje blízký 
kontakt se zvířaty. Mezi oblíbené obyvatele patří například lvi, 
tygři, medvědi a různé druhy opic. Nová část zoo je modernější 
a zaměřuje se na vzdělávání a interaktivní zážitky. Kromě zvířat 

zde najdete i naučné stezky, interaktivní výstavy a moderní pavilony.
Zoo Chleby také nabízí různé programy pro školy a skupiny, včetně 
komentovaných prohlídek a výukových programů. Pro rodiny s dětmi 
je zde připraveno mnoho aktivit, jako jsou dětská hřiště, kontaktní zoo 
a různé tematické akce během celého roku.
Počasí bylo krásné a výlet se vydařil. Účastníci si odnesli spoustu zážitků 
a těší se na další ročník této oblíbené akce.

Ing. Markéta Ballová
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6.1.2024 – TŘÍKRÁLOVÁ SBÍRKA
V naší obci proběhla dne 6. ledna 2024 Tříkrálová sbírka. Bylo 

vybráno 14 730,-Kč. Děkujeme

9.3.2024 – KARNEVAL
SOKOL Rohozec uspořádal dne 9. března 2024 dětský karneval. 

Mnoho úsměvů na dětských tvářích po celé odpoledne svědčilo 

o zdařilé akci pořádané SOKOLEM Rohozec.

8.6.2024 – DĚTSKÝ DEN 
Sokol Rohozec uspořádal 8. června 2024 DEN DĚTÍ. 

Odpoledním vrcholem akce bylo fotbalové utkání mezi členy 

SOKOLA Rohozec a místními dětmi. Večer pak zahrála k tanci 

i poslechu skupina MARS. 

20.4.2024 – MAŠKARNÍ BÁL
SDH Rohozec uspořádal dne 20. dubna 2024 Maškarní bál. 

K tanci a poslechu hrála skupina 4GKH. 

30.4.2024 – PÁLENÍ ČARODĚJNIC
Sokol Rohozec ve spolupráci s SDH Rohozec pořádal dne 30. 

dubna 2024 tradiční úspěšnou akci s bohatým programem 

a soutěžemi pro děti – pálení čarodějnic. V letošním roce z důvodu 

nepříznivého počasí čarodějnice však upálena nebyla.

19.5.2024 – ROHOZECKÁ VLAŠTOVKA 
19. května 2024, opět po roce, proběhla Rohozecká vlaštovka. 

Letošní cyklovýlet si užili velcí i malí… je to z fotek zřejmé . 

AKCE ROKU 2024
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27.7.2024 – POUŤOVÉ GRILOVÁNÍ 
V sobotu 27.7.2024 v areálu letního parketu proběhlo obecní 

pouťové grilování. Počasí přálo, maso, pivo i limo chutnalo, akce 

se vydařila.

14.6.2024 – KINO ROHOZEC 
Již tradiční akce – KINO ROHOZEC se uskutečnila 14.června 

2024. Promítán byl snímek PO ČEM MUŽI TOUŽÍ 2. Je škoda 

malé účasti… počasí nám přálo.

23.6.2024 – VÍTÁNÍ OBČÁNKŮ 
Naše nové občánky jsme přivítali v sobotu 23.6.2024 na zámku 

Kačina. Ať dělají rodičům jen radost.

31.8.2024 – LOUČENÍ S PRÁZDINAMI  
K velké nelibě u naší mládeže došlo k akci s názvem LOUČENÍ 

S PRÁZDNINAMI. Tímto nám všem bylo jasné, že nový školní 

rok začíná… Akce se ale našim dětem líbila, gulášek byl výborný.

6.10.2024 – RABÁŘSKÉ ZÁVODY   
Letošní rybářské závody se uskutečnily stejně jako v loňském 

roce až v říjnu. Tedy 6.10.2024 na rybníku Šutráku. Počasí nám 

tentokrát nevyšlo… Ale jak víme, není špatné počasí pro rybáře, 

je pouze rybář špatně ustrojený…  Akce se líbila, opékání buřtíků 

nakonec vyšlo. O úlovky nebyla nouze… 
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19.10.2024 – VÝLET DO ZOO CHLEBY   
Letošní výlet pořádaný SOKOLEM a obcí Rohozec nás zavezl do 

zoologické zahrady ve Chlebech. Počasí nám přálo, na lodi vládla 

skvělá nálada… Zpíval by Ivan Mládek.. : )

16.11.2024 – SETKÁNÍ SENIORŮ
Tradiční setkání se uskutečnilo v sobotu 16. listopadu 2024. 

Příjemné posezení mezi občany, drobné občerstvení i básničky 

našich dětí, to vše přispělo k dobré náladě.

30.11.2024 – ROZSVĚCENÍ VÁNOČNÍHO

STROMEČKU 
Tradiční rozsvěcení vánočního stromečku a zahájení adventního 

času se uskutečnilo za hojné účasti dětí i dospělých v sobotu 

v podvečer dne 30.11.2024.

28.10.2024 – LAMPIONOVÝ PRŮVOD    
Letošního lampionového průvodu se zúčastnilo na sedm desítek 

občanů. Malý i velcí, mladí i staří… Lampión nikomu neshořel, 

máme přeci dobu elektrickou. 

5.12.2024 – MIKULÁŠSKÁ NADÍLKA
Tak Mikuláš nakonec přeci přišel a přinesl našim dětem, těm 

hodným, ale i těm hodnějším… : ) i obecní nadílku… : ) 

10.11.2024 – DRAKIÁDA    
Letošního leteckého soutěžení se zúčastnilo mnoho letců. 

Soutěžilo se v kategorii dral letec, drak krasavec a drak 

vozembouch. Krásné slunečné odpoledne pokazilo snad jen 

bezvětří… 
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SOKOL ROHOZEC

CESTOVÁNÍ ČASEM – DIVADLO 
ROK 1924

Divadelní ochotníci sehráli 13. ledna 1924 veselohru „Pepičina první lás-
ka.“ Prodáno bylo I. míst 42 á 4 K (168 K), II. míst 38 á 3 K (114 K), III. 
míst 41 á 2 K (82 K). Utrženo tedy celkem 364 K.
Vydáno bylo: holiči 45 K, odklizeni jeviště 20 K, za světlo 25 K, útrata 5,40 
K, za propagační právo Máji 20 K, Žitkovi 15 K, ostatní 6,50 K. Celkem 
utraceno 136 K 90 hal. Takže zbývá z minulého představení 227 K, 10 hal. 
Zbytek v pokladně 95 K, 80 hal. 
Příspěvky na rok 1924 činily 78 K.

Divadelní ochotníci (sokolové) 6. dubna 1924 sehráli hru „Na rodné 
hroudě.“ Drama sehráno ve prospěch sokola. Prodáno bylo I. míst 36 
á 4 K (144 K), II. míst 32 á 3 K (96 K), III. míst 30 á 2 K (60 K). Utrženo 
tedy celkem 300 K.

Vydáno bylo: holiči 40 K, hudbě 12 K, dvě knížky Na rodné hroudě 
19 K, 30 hal., vstupenky 8 K, stavění a odklizeni jeviště 40 K, za propagač-
ní právo Máji 15 K, dva dopisy 2 K, světlo hostinskému 25 K, kolky 6 K 50 
hal, ostatní 5 K. Celkem utraceno 172 K 80 hal. Zisk 125 K Věnováno Těl. 
Jednotě SOKOL. 2,20 K ponecháno v pokladně.
V roce 1924 činil příjem K 706,45 a vydání K 304,80. Zbývá tedy K 401,65.
Na knížce jest uloženo K 328,19, v pokladně K 73,46

Připravil: Mgr. Jan Kramář

ROK 1924

VALNÁ HROMADA
Činnost Sokola v  tomto roce jest zahájena valnou hromadou, jenž 
byla konána dne 2. února v hostinci br. Josefa Faltyse č.p. Hlavní úče-
lem této byly volby, při nichž byli zvoleni: starostou Sokola br. Josef 
Vozáb, místostarostou Jan Hurt, náčelníkem Jaromír Vokřál, náčelnicí 
Anežka Vozábová a vzdělavatelem br. Václav Kolman. 

VÝLET DO PRACHOVSKÝCH SKAL
Den 25. května t.r. vydali bratři, sestry a dorostenky na připravovaný 
a očekávaný výlet do krásného kouta Čech, do Prachovských skal, aby 
mohli shlédnouti báje, jež jsou vytvořeny přírodou v tomto kamen-
ném a pískovcovém kraji. Výlet zanechal v duších 14 výletníků milé 
vzpomínky.

NAROZENINY P. PRESIDENTA
Narozeniny našeho tatíčka Masaryka byly u nás oslaveny dne 9. m. 
března v hostinci br. Jos. Faltyse společně s „Ochotnickým divadelním 
spolkem“. Přednášku, jež měla za úkol oceniti práci našeho prvního 
prezidenta T.G. Masaryka, přednesl opět br. říd. uč. Václav Kolman. 

ŽIŽKOVY OSLAVY
V rámci Žižkových slavností k 500 výročí jeho smrti, pořádala i naše 
jednota besídku, na které k  hojnému počtu účastníků promluvil 
o Janu Žižkovi z Trocnova br. říd. uč. V. Kolman.   

VÝLET NA KAMAJKA
Společný výlet na Kamajka s bratrskými jednotami z Nových Dvorů, 
Sv. Jakuba a z Chotusic byl uspořádán dne 22. m. června. O zábavu 
a občerstvení bylo velice dobře postaráno. Jednoaktovka, hry, závody 
a příznivé počasí byly příčinami ke zdaru tohoto podniku. 

SLET VE ZBRASLAVICÍCH
Na sokolském okrskovém sletu ve Zbraslavicích cvičilo z našeho So-
kola 9 mužů, 5 žen, 8 dorostenců a 11 dorostenek. Slet byl konán dne

OSLAVA 28. X. 1924
Také letošního roku byla dne 28. m. října pořádána besídka na oslavu 
dosažení svobody a samostatného státu v hostinci bratra Josefa Fal-
tyse č.p.

Na téma „Láska k vlasti je základem státu“ přednášel br. říd. uč. Vác-
lav Kolman a vhodné básně recitovaly sestry Vl. Nohejlová a Zdeňka 
Vozábová.  Účast Sokolů i občanů velmi pěkná. 

NÁŘADÍ
V tomto roce bylo zakoupeno pro cvičení 30 činek.     

PŘEDNÁŠKY
Vzdělávací odbor uspořádal tohoto roku celkem 5  přednášek, 1 be-
sídku a 1 proslov. 

SCHŮZE
Výborových schůzí správního výboru Sokola bylo za uplynulý rok 
celkem 12.  
 
POČET ČLENSTVA
Na počátku roku bylo u Sokola 12 mužů, 9 žen, 12 dorostenců, 13 
dorostenek, 20 žáků a  18 žákyň, přispívajících  členů     . V měsíci pro-
sinci 13 mužů, 9 žen, 6 dorostenců, 8 dorostenek, 12 žáků a 17 žákyň 
přispívajících členů.

POKLADNÍ HOTOVOST
Ve správním roce 1924 činily veškeré příjmy se zůstatkem z minulého 
roku 17.915.85 Kč, vydání tohoto roku činila 16.026.41 Kč. Zbývá tedy 
Sokolu na hotovosti částka 1.889.44 Kč a mimo tuto ještě 3.138.40 Kč, 
jež jsou uloženy na stavební fond.

Připravil: Mgr. Jan Kramář
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KRONIKA ŠKOLY V ROHOZCI 

ROK 1924

PARATYF V ROHOŽCI
Ve dnech 25.,26, a 27. ledna vykonána desinfekce zdejší školy pro vy-
puknutí paratyfu v rodině zemědělského dělníka Jana K …, v čís. pop. 
55 bydlícího, jehož tři děti chodily v té době do obou tříd zdejší školy.

NAROZENINY PANA PRESIDENTA
Narozeniny našeho pana presidenta byly na naší škole slaveny dne 
7. měsíce března roku 1924 tím, že promluveno bylo třídními učiteli 
k žákům o jeho vzácných vlastnostech. Dne 8. m. března večer pořá-
dána besídka pro děti za velmi hojné účasti rodičů, na níž po vhod-
ném dětském zpěvu a recitacích promluvil o našem tatíčkovi presi-
dentovi řídící učitel. Potom provedly děti vhodné hry a počastovány 
byly místní tělocvičnou jednotou sokolskou čajem a cukrovinkami. 
Úspěch besídky byl velice pěkný.

PLOT KOL ŠKOLY – NOVOSTAVBA A OPRAVA
Na jaře v  roce 1924 v  době od 24. měs. března do 16. měs. dubna 
znovupostaven byl plot kolem školní zahrady a vydlážděna část dvoru 
mezi bytem řídícího učitele a dřevníkem kamenem zbylým z opravo-
vaného plotu. Na této práci pracovali zedníci 44 dny po 36 Kč den-
ní mzdy a přidavači 36 ½ dne po 20 Kč denní mzdy. Mzda zedníků 
a přidavačů činila 2 314 Kč, písek stál 64 Kč, vápno 310 Kč, cement 
180 Kč, cihly 1 124 Kč 94 hal, dovoz písku 90 Kč a dovoz 2 250 ci-
hel velkého formátu 195 Kč a 2 500 cihel menšího formátu 191 Kč. 
Jiná vydání činila 35 Kč. Dohromady stála novostavba a oprava plotu 
4 503 Kč 94 hal.

SLOVENŠTÍ UČITELÉ V ROHOŽCI
Dne 30. m. května odpoledne prožívala zdejší škola radostné okamži-
ky. Zavítalo do ní 16 slovenských učitelů a 3 slovenské učitelky, vzácní 
to hosté z nejvýchodnějších krajů naší drahé republiky. Přivítáni byli 
prostě, ale jistě upřímně zástupci obecního zastupitelstva, místní škol-
ní rady, spolku SOKOL a Dobrovolných hasičů. Jménem žáků milé 
hosty přivítala žačka I. třídy, 2 oddělení Marie Vojáčková z čísla popis-
ného 61. Za školu a za obec promluvil řídící učitel, jemuž za Slováky 
odpověděl p. inspektor z Bandrova.
Potom učitelé ze Slovenska hospitovali v obou třídách po dobu 1 ho-
diny při vyučování. Pro hosty připravila zdejší obec malé občerstvení, 
jež podáno za školou za četné účasti místních občanů. Proneseno bylo 
několik přípitků panu prezidentovi, Slovensku, Slovákům, českoslo-
venské jednotě. Hostům se škola i vystupování velice líbily a zřejmě 
dojati opouštěli zdejší obec. Pro vzájemné poznání Čechů a Slováků 
učinil tento zájezd velice mnoho.

ŽIŽKOVA OSLAVA
dne 9. m. června v ½ 9 hod. večerní v  sále hostince v čp.4 vykonal 
pisatel těchto pamětí přednášku na paměť výročí 500 letého úmrtí 
o Janu Žižkovi z  Trocnova. Přítomno bylo více než 80 posluchačů, 
kteří řeč vyslechli s živým zájmem.

VYCHÁZKY VLASTIVĚDNÉ
Na popud okresního školního výboru konány vlastivědné vycházky 
do Čáslavi, na nichž ukázány dětem historické památky čáslavské, 
loutkové divadlo, biograf… Takovéto vycházky se zúčastnili žáci zdej-
ší II. třídy v průvodu třídního učitele p. Zdeňka Ďoubalíka po celý 
den 25. měs. června roku 1924. Kromě toho vykonaly děti obou tříd 
ještě více vycházek do okolí: na Kamajka, na Husu, do Libuše, do Ba-
žantnice, k Jakubskému rybníku, k Lanžovu a do místních borků. 

UKONČENÍ ŠKOLNÍHO ROKU 1923-24
Školní rok 1923-24 ukončen byl v sobotu dne 28. měs. června 1924, 

o 8 hodině za účasti všeho žactva. Vhodně promluveno k žactvu o Hu-
sovi a o Žižkovi a zapěna píseň Hranice vzplála. Po vhodném poučení 
o chování se žactva o prázdninách a zapění státních hymen děti domů 
propuštěny o ½ 10 hod.

ZDRAVOTNÍ STAV ŽACTVA A UČITELSTVA
Zdravotní stav žactva v uplynulém školním roce byl velmi dobrý. Jen 
kromě tyfu, o němž je tu také řeč, se vyskytlo několik málo případů 
zarděnek. Zdravotní stav učitelstva byl též dobrý. 

DOCHÁZKA DO ŠKOLY
Docházka do školy proti roku loňskému se celkem nezměnila. Ani 
letos nebylo úmyslných nedbalců, kteří by děti do školy posílati ne-
chtěli, proto také nebyl nikdo za školní rok k potrestání pro nedbalou 
docházku do školy vykázán.
Počet žactva na konci školního roku 1923-24
Počet dětí povinných vůbec: 74 (34 chlapců, 40 dívek). Do školy zdejší 
chodící 63 (24 chlapců, 39 dívek).   
Rozdělení žactva na konci školního roku 1923-24
Třída I., oddělení 1 – 4 žáci, oddělení 2 – 18 žáků, třída II., oddělení 
1 – 20 žáků, oddělení 2 – 21 žáků.

MÍSTNÍ ŠKOLNÍ RADA
Místní školní rada v  uplynulém školním roce vykonala celkem tři 
schůze – 18. září 1923, 9. února a 1. května 1924. Projednávány opra-
vy na školní budově apod. Péče místní školní rady o zdejší školu až 
dosud byla dobrá.
 
DOBRODINCI ŠKOLY
Pro rok 1924 věnovala místní školní rada na učební pomůcky pro 
zdejší školu částku 200 Kč a obecní úřad z vlastních dražeb částku 98 
Kč. Z  těchto peněz zakoupeny byly knihy pro učitelskou knihovnu, 
časopisy a doplněna též žákovská čítárna. Kromě toho zakoupeny byly 
z peněz těch některé potřeby pro ruční práce výchovné apod..

POČASÍ NA JAŘE A V LÉTĚ ROKU 1924
Počasí na jaře a v létě 1924 bylo celkem chladné, zejména noci byly 
studené a nebyla žádným zjevem noční teplota letní 6 stupňů. Velmi 
často pršelo, ale celkem bylo sucho, pršky byly sice časté, ale málo vy-
datné.

Končí se opětně jedno období těchto pamětí. Svět se ještě nevzpama-
toval z útrap válečných, mravnost dosud často zapláče nad necharak-
ternosti mnohých, ale naděje nás utišuje, že bude dobře v naší krásné 
republice československé.

ZAČÁTEK ŠKOLNÍHO ROKU 1924-25
Nový školní rok započat byl v  pondělí, dne 1. měs. září roku 1924 
v  8. hodině ranní. Žáci se sešli va svých třídách a učitelé je uvítali 
vhodnými proslovy a zapěly s nimi státní hymny. Zápis žáků nově do 
školy vstupujících vykonán byl v neděli, dne 31. měs. srpna r. 1924. Ve 
prospěch České zemské komise pro péči o mládež vybráno při zápise 
40 Kč, jež byly zaslány svému účelu.

SBOR UČITELSTVA NA POČÁTKU ŠKOLNÍHO ROKU 1924-25
Stav učitelský zůstal nezměněn. Na počátku školního roku 1924-25 
vyučovali na zdejší škole: Václav Kolman – def. říd. učitel, Zdeněk 
Ďoubalík – zastupující učitel, za Rudolfa Maximoviče, Františka Sku-
linová – zast. uč. ženských ručních prací, František Dvořák – děkan 
v Chotusicích, vyučoval náboženství římsko katolickému, Vítězslava 
Klavíková – manželka vrchního úč. rady v Čáslavi, vyučovala nábo-
ženství československému, a Jaroslav Adamec – vyučoval náboženství 
českobratrskémuevangelickému.
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KRONIKA ŠKOLY V ROHOZCI 
ROK 1949

ZMĚNA UČITELSKÉ SBORU
Výnosem zemským byl Antonín Staněk, ředitel školy v Rohozci, pře-
ložen ze služebních důvodů do Skuhrova a na jeho místě ustaven 
František Zadražil, ředitel národní škole ve Skuhrově dnem 1. ledna 
1949.

5LP
Dne 3. ledna 1949 v  první vyučovací hodině byl žactvu slavnostně 
vyhlášen pětiletý plán. Žactvu byl vysvětlen význam 5LP pro výstavbu 
státu a pro přestavbu československého hospodářství. Hlavní cíl je na 
podkladě zvýšené produktivity práce podstatně zvýšit životní úroveň 
všech vrstev pracujícího lidu měst i venkova a na této základně upev-
nit svazek dělníků, rolníků i inteligence…už to začíná…

POLOLETNÍ PRÁZDNINY
Pololetní vysvědčení bylo vydáno s datem 29.1.1949 v týž den a prázd-
niny konaly se od 31.ledna do 2.února, takže 3.února začalo pravidel-
né vyučování.

VZPOMÍNKA BA HVIEZDOSLAVA
Na dne 2.února 1949 připadá sté výročí narozenin největšího sloven-
ského básníka Hviezdoslava. Na škole bylo vzpomenuto při hodině 
jazyka českého tohoto významného výročí. 

VÍTĚZSTVÍ U STALINGRADU
Dne 2.února připadá výročí porážky Němců u Stalingradu. Ve výkla-
du zhodnocen velký význam vítězství Rudé armády u Stalingradu, 
protože v těchto místech se nebojovalo jen o Moskvu, ale i o zachování 
naší země, našeho lidu.

KRAJSKÝ NÁRODNÍ VÝBOR
Československá republika je rozdělena na 10 krajů. Krajské národní 
výbory nabývají činnosti od 1.ledna 1949 při nichž se zřizují referáty 
i pro školství., který bude mít na starosti školy svého kraje. Náš okres 
patří ke kraji Pardubice.

NAR.DR.Z.NEJEDLÉHO
Dne 10.února 1949 připadá 71 výročí narozenin prof. dr. Z. Nejedlé-
ho, ministra školství, věd a umění. Na zdejší škole bylo slavnostním 
způsobem vzpomenuto tohoto významného výročí, vysvětlen život 
od mládí a zvláště zdůrazněna jeho práce a snahy za druhé světové 
války.
Dále se v kronice píše o výročí vzniku Rudé armády a výročí únoro-
vých událostí. O Československo-polském přátelství… Čitatel si tyto 
připomínky může přečíst přímo v kronice školy rohozecké.

TÝDEN STŘÍZLIVOSTI
Ve dne7.-12. března 1949 je „Týden střízlivosti“. Smysl této akce nej-
lépe vyjádřil Lenin výrokem - „Alkoholismus vede zpět ke kapitalis-
mu, nikoli vpřed k socialismu. Pijáctví je neřest, která ohrožuje zdraví 
a mravnost celého národa a která brzdí výstavbu socialistického stá-
tu.“ V tomto smyslu byl vysvětlen význam střízlivost. I tímto se škol-
ství zaobírá.. a že to zabralo..

15.BŘEZEN
15.března byla vzpomínka na rok 1939, kdy naše země byly obsazeny 
německým vojskem a kdy na českém hradě se procházeli naši oku-
panti.

TÝDEN LESŮ A STROMŮ
V době od 24.-30.dubna 1949 byl uspořádán v celém státě „Týden lesů 
a stromů.“ Les nám poskytuje nejen dřevo a lesní plodiny, ale jako 
nejvyšší rostlinné společenstvo upravuje hospodaření s vodou, půso-
bí na místní podnebí, chrání půdu. Je proto nutné s dřevem náležitě 
hospodařit. 

OSLAVY KVĚTNOVÉ REVOLUCE A DNE VÍTĚZSTVÍ
Ve dnech 5.-9.května byly uspořádány školní slavnosti Květnové revo-
luce a Dne vítězství. Dne 8.května byla uspořádána veřejná slavnost, 
kde hlavní program vytvořila školní mládež. Ředitel školy František 
Zadražil přednesl proslov a potom následoval program školní mláde-
že, který byl doplňován fi lmovou částí z revolučních dnů. Na zakon-
čení zahrána československá a sovětská hymna.

POČET ŽACTVA NA ZAČÁTKU ŠKOLNÍHO ROKU 1924-25
Počet dětí povinných vůbec: 80 (40 chlapců, 40 dívek). Do školy zdejší 
chodící 66 (29 chlapců, 37 dívek).   
Rozdělení žactva na začátku školního roku 1924-25
Třída I., oddělení 1 – 10 žáků, oddělení 2 – 10 žáků, třída II., oddělení 
1 – 20 žáků, oddělení 2 – 26 žáků.

ÚPRAVA VYUČOVÁNÍ
Vyučování náboženství upraveno výnosem zemské školní rady na 
zdejší škole ve školním roce 1924-25 tak, že všem náboženstvím se 
bude vyučovati v jednom společném oddělení.

OSLAVA ŽIŽKOVA
Na památku 500 letého výročí úmrtí národního hrdiny Jana Žižky 
z Trocnova na popud zemské školní rady v Praze konána byly v sobo-
tu dne 11. Měsíce října ve školách československých školní oslavy. Ve 
zdejší škole v 9. Hodin sešli se v pěkně vyzdobené druhé třídě žáci se 
svými učiteli. Přivítal je řídící učitel načež přednesla žákyně II. třídy 
2 oddělení Božena Nohejlová báseň Antonína Klášterského. Potom 
promluvil o životě a významu Žižkově třídní učitel II. třídy Zdeněk 
Ďoubalík. Po jeho řeči přednesl žák II. třídy 2. oddělení Bohumil Ží-
tek báseň od Adolfa Heyduka „Hrob Žižkův“. Slavnost pak zakončena 
písněmiKdož jste boží bojovníci a státními hymnami. Členové školní 
rady se na slavnost nedostavili, omluvili se pilnými řepnými pracemi. 

BOHUMIL SNÍŽEK, UČ. ČSL. NÁB.
Dne 15. Měsíce října na místě pí V. Klavíkové počal vyučovati na zdej-
ší škole náboženství československému p. Boh. Snížek, farář českoslo-
venské církve v Čáslavi. 

ÚČAST ŽACTVA NA DIVADELNÍM PŘEDSTAVENÍ
V  sobotu, dne 25. měsíce října roku 1924, zúčastnily se děti zdejší 
školy divadelního představení „Začarovaná země“ od Dr. K. Drimla 
v Nových Dvorech v sokolovně v počtu 60.

ÚČAST ŽACTVA NA LOUTKOVÉM DIVADLE
V úterý, dne 28. měsíce října 1924, navštívilo 30 žáků hlavně z druhé 
třídy v průvodu obou učitelů v sokolovně v Nových Dvorech loutkové 
představení „Naše pohádka“.

OSLAVY 28. ŘÍJNA1924
Oslava 6 letého trvání republiky byla konána ve škole v pondělí, dne 
27. měsíce října roku 1924. Třídní učitelé případně promluvili k žac-
tvu, žáci přednesli vhodné básně a zazpívali státní hymny. Pro dospělé 
konána oslava dne 28. Měsíce října večer o 8. hodině v hostinci u pana 
Josefa Faltyse, čp. 4. Řídící učitel promluvil na téma „Láska k vlasti – 
její nejlepší záštita“. Dívky Vlasta Nohejlová a Zdeňka Vozábová před-
nesly básně a na konec shromáždění zazpívali státní hymnu. Oslavy se 
zúčastnilo více než 150 osob.

Připravil: Mgr. Jan Kramář
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SVÁTEK MATEK
Dne 15. května uspořádána školní slavnost „Svátku matek,“ na kterou 
pozváni i rodiče. Děti se zhostily svého úkolu velmi dobře a byly odmě-
něny pochvalou.

MANDELINKA BRAMBOROVÁ
Podle pokynu OŠV a na žádost zemědělského referenta obecního národ-
ního výboru provedla školní mládež třikrát prohlídku bramborových lis-
tů proti mandelince bramborové. Účastnilo se jí žactvo starší 9 let. Výskyt 
se nepotvrdil.

ZÁPIS ŽACTVA
Zápis žactva byl proveden ve dnech 25. a 26. června. Do školy přihlášeno 
celkem 13 žáků.

UKONČENÍ ŠKOLNÍHO ROKU
Školní rok 1948-49 ukončen 30. června 1949 s 35 žáky. Doho dne pou-
čil třídní učitel žactvo, jak se mají chovati o prázdninách, připomněl jim 
povinnou účast na oslavách o prázdninách. Potom rozdány školní zprávy 
a žactvo si odešlo domů.

MISTR JAN HUS
Dne 5. července byla uspořádána pietní vzpomínka upálení Mistra Jana 
Husa, které se zúčastnila i školní mládež. Po zapálení hranice přednesen 
proslov a básně.

ZDRAVOTNÍ STAV
Zdravotní stav žactva během roku byl dobrý.

VÝLET DO KUTNÉ HORY
Žáci zdejší školy podnikli výlet dne 23. června do Kutné Hory. Po důklad-
né prohlídce památek města, prohlédli si i výstavu „700 let čsl. hornictví.“

HODNOCENÍ PRÁCE
Učitelstvo koncem školního roku kromě výkazů prověrky práce každý 
měsíc, podávali i výkaz činnosti práce, která se hodnotila body a to prá-
ce ve vyučování, mimo vyučování, hospodářská, zvyšování produktivity 
práce, překonávání potíží na pracovišti a mimoškolní činnost.

KNIHOVNY
Stav knihovny na konci školního roku 1948-49 – učitelská knihovna ob-
sahuje 139 svazků, žákovská 194 knihy.

OPRAVY
Místní školní rada provedla opravu a nově zhotovila kryt nad záchodo-
vou jímkou. Dala udělat nové dveře k prádelně.

POČÁTEK ŠKOLNÍHO ROKU
Školní rok 1949-50 byl zahájen ve čtvrtek dne 1. září 1949 s vyučováním 
v jedné třídě. Třída byla slavnostně vyzdobena a nechyběla ani státní vlaj-
ka v čele s prezidentem Klementem Gottwaldem a gen. J. V. Stalinem.
Školní rok začal s 42 žáky, z nichž bylo 24 chlapců a 18 děvčat.
Okresní národní výbor referát školský v Čáslavi oznámil 25. srpna 1949, 
že pro nedostatek učitelských sil se neotevírá při zdejší škole od 1. září 
1949 druhá postupová třída. Tato otevřena by mohla být jedině tehdy, 
bude-li na zdejší škole přidělena nová síla. Na základě tohoto přípisu bylo 
žactvo spojeno do jedné třídy a 5 post. ročníků.

UČITELSTVO NA ŠKOLE
Na začátku školního roku začali vyučovati na zdejší škole: František 
Zadražil, ředitel školy, Aloisie Kohmanová, odborná učitelka domácích 
nauk, Aloisie Klepetková, vyučuje řím. kat. náboženství, Vl. Václavík, fa-
rář v Čáslavi, vyučuje československému náboženství
Počet žactva na počátku školního roku:
Třída I. – ročník I., chlapců – 9, dívek – 4, ročník II., chlapců – 1, dívek 
– 6, ročník III., chlapců – 1, dívek – 1, ročník IV., chlapců – 9, dívek – 4, 
ročník V., chlapců – 4, dívek – 3. Celkem tedy 42 žáků školy.

KONTROLA VÝZDOBY
Dne 2. září navštívila zdejší školu školní komise, která provedla kontrolu 
výzdoby školy. Členy této komise byli školní inspektor K. Kroutil a s. Ma-
cháček, člen KNV v Pardubicích.

JAN RŮŽIČKA, USTANOVENÍ
Dekretem okresního národního výboru, ref. školství v Čáslavi, byl usta-
noven při zdejší škole Jan Růžička, učitel v Žehušicích. Jmenovaný na-
stoupil dne 19. září 1949.

UČEBNICE
Na národních školách byly od září 1949 zavedeny úplně nové učebnice 
pro všechny postupové ročníky, které vydalo Státní nakladatelství.

ČASOPISY
Pro mládež byly zavedeny tyto časopisy: Jiskra, časopis pro 2. a 3. ročník, 
Plamen mládí pro 4. a 5. ročník a Ogoněk – pomůcka pro učení Ruskému 
jazyku.

TÝDEN DOPRAVÍ BEZPEČNOSTI
Od 26.9. do 2.10.1949 zaveden týden dopravní bezpečnosti. O významu a 
důležitosti dopravní bezpečnosti promluvil na zdejší škole velitel stanice 
SNB v Žehušicích.

28. ŘÍJEN
Dle usnesení vlády bude letošní 28. říjen oslaven usilovnou prací. Na 
zdejší škole byla oslava provedena v  poslední vyučovací hodině. Třída 
byla slavnostně vyzdobena a opatřena příslušnými vlajkami. Na této 
slavnosti bylo žactvu vyloženo, které síly vedly v roce 1918 k osvobození 
evropských národů.

JAN RŮŽIČKA, PŘELOŽENÍ
Výnosem ONV v Čáslavi byl zproštěn služby na zdejší škole Jan Růžička 
a ustanoven pak zat. ředitelem národní školy v Třebešicích. Vyučování na 
zdejší škole od 16.10.1949 spojeno v jedné třídě.

VYUČOVACÍ DOBA A PRÁZDNINY VE ŠKOLNÍM ROCE 1949/50
Vyučovací doba ve školním roce 1949/50 trvá od 1. září 1949 do 
30. června 1950, kdy budou žactvu předána výroční vysvědčení. Prázd-
niny vánoční, pololetní, velikonoční a svatodušní se upravují na školní 
rok 1949/50 takto: Vánoční prázdniny začínají dnem 23. prosince 1949 
a trvají 2. ledna 1950Vyučování začíná v úterý dne 3. ledna 1950. Pololetní 
prázdniny začínají dnem 1. února 1950. Vyučování započne dne 6. úno-
ra 1950. Velikonoční prázdniny začínají dnem 5. dubna 1950 a trvají do 
11. dubna 1950Vyučování započne dnem 12. dubna 1950. Svatodušní 
prázdniny budou 28. a 29. května 1950.

KONTROLA VÝZDOBY
Dne 16. prosince 1949 provedli kontrolu výzdoby na zdejší škole K. Ka-
lina, Č. Forman, Fr. Skála, školní referent. Byli s  výzdobou spokojeni 
a hlavně vyzdvihovali budovu čistou  a pořádek na škole.

Připravil: Mgr. Jan Kramář
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KRONIKA OBCE – PŘED 75 LETY

KRONIKA OBCE – PŘED 25 LETY

KRONIKA OBCE  1974–1976

ROK 1949

Letošní zima byla normální, sněhu sice tolik nebylo, ale mrazy byly přes 
20 stupňů pod nulou. Jaro bylo mokré a v půlce března napadlo sněhu 
jako v  roce 1939 a drželo to až do konce března. Do polí se mohlo až 
v dubnu a ještě jen někdy, protože často pršelo. Léto bylo suché a tak úro-
da nebyla valná. Řepy a brambor také nebylo tolik.
Následkem nedostatku potravin jsou zase zaváděny povinné odvody hos-
podářských produktů. Nesplněním odvodů potravin se vydávají rolníci 
k placení pokut a nebo k vězení. V naší obci již někteří rolníci zaplatili 
pokuty. Tak je špatný rok. 
Jan Maška byl jen málo předsedou. Po něm nastoupila na úřad předsedy 
MNV slečna Marie Růžanská, takto starší dáma, která celý život nic nedě-
lala. Pole měly z pachtu. Je to slabá žena, se kterou si okres dělal co chtěl. 
Za ni pokud pro občany bylo až dost.

Narození: 1.8. Ludmila Rajchlová, čp.41, 24.1. Jaroslav Havránek, čp.17.
Sňatky: 17.2. Josef Havránek – Marie Hurtová
 2.10. Josef Horký – Vlasta Vobořilová
Zemřelý:  7.3. Anna Vojáčková, čp. 85, 70 let
 18.9. Jan Vejdělek, čp. 68, 66 let
 15.4. Josef Erbal, čp. 67, 66 let
 1.6. Marie Havránková, čp.79, 70 let
 9.8. Marie Erbalová, čp.37, 79 let
 24.10. Kateřina Šeborová, čp. 22, 68 let

Předání hospodářství
Karel a Božena Vobořilovi předali hospodářství své dceři a zeti Josefu a 
Vlastě Horkých.
Antonín Bíža, obchodní příručí se přiženil k Miloslavě Vojáčkové z čp. 23. 
Jest rodem z Horky.

Připravil: Mgr. Jan Kramář

ROK 1999

POČASÍ
Zima 1998/99 byla mírná, v  létě bylo mimořádné sucho, několik velmi 
horkých dnů, až 33 stupňů ve stínu. Na podzim bylo dost dešťů.

ÚRODA
Pšenice orná – 5,19 t/ha, pšenice jarní – 5,50 t/ha, ječmen – 4,84 t/ha, řepa 
cukrovka – 36,26 t/ha, brambory rané – 23,20 t/ha. V kravíně v Rohozci 
již nejsou dojnice od srpna 1995 (pro špatný odbyt mléka). Řepka olejka 
je na farmě Rohozec pěstována od roku 1993 na ploše cca 50 ha. V roce 
1999 docílen výnos 28q po hektaru.

SOKOL
Pravidelnou činnost vykazuje tělovýchovná jednota SOKOL. Cvičí se pra-
videlně. Dne 19.6. za účasti 60 dětí organizován dětský den cvičitelkou 
Sokola paní Evou Sukovou za aktivní pomoci rodičů dětí a komise obec-
ního zastupitelstva.

HASIČI
Sbor dobrovolných hasičů pod vedením starosty sboru Josefa Veselého 
i letos plnil svůj plán činnosti, účast na okrskových cvičeních, společenskou 
činnost, 12.6. pořádal taneční zábavu a o posvícení posvícenskou zábavu.

DOVOZ OBĚDŮ
Obědy pro občany dováží nyní soukromá vývařovna v objektu JZD Kači-
na za 32,-Kč, zlevněné pro členy družstva za 16,-Kč. V letošním roce tato 
výhoda končí pro nepracující (důchodce), bývalé členy JZD. Od počátku 
května 1999 dováží do obce obědy též fa Hurka z Potěh, (též bývalá jídelna 
JZD) za 35,-Kč, zatím se odebírá 5 obědů velmi kvalitních, které vydává 
paní Kramářová.

LETIŠTĚ
V Rohozci je již několik roků letiště pro ultralevá letadla. V létě byl organi-
zován letecký den rogal a ultralehkých dvoumístných letadel. Předváděny 
také dálkově řízené modely letadel. Byla velká účast majitelů letadel i divá-
ků, ovšem větrné počasí akci komplikovalo. Letecký den zajišťovali zdejší 
piloti Aleš a Zdeněk Pavlovský.

VEŘEJNÉ OSVĚTLENÍ
Dokončena rekonstrukce veřejného osvětlení fi rmou Kandela. Zvýšila se 
kvalita osvětlení a snížila se spotřeba elektrické energie. Náklady 160 000,-
Kč se vrátí díky úspoře energie již za 6 - 7 let.

ÚPRAVA ŠKOLY
Vnitřní úpravy v budově bývalé školy provedeny stavební fi rmou BB+VV 
Čáslav. Vznikly spojené společenské a kulturní prostory pro potřeby obce 
bez závislosti na nejisté existenci soukromého hostince a nevyhovujícího 
sálu. Materiál (písek, cement, dlažby, obklady, izolace, elektro aj.) ve výši 
98 000,-Kč zajistila obec, dodavatelská faktura na provedené práce činila 
85 000,-Kč. Prvou společenskou akcí bude hasičský ples. V létě byla pro-
vedena (brigádně) oprava plotu u školy a nový nátěr.

MELIORACE STRUHY
Meliorace 100 metrů Černé struhy zajistila v listopadu Státní meliorační 
správa Kutná Hora na svoje náklady na žádost obce. Pokračování vyčiš-
tění Černé struhy směrem k Hájovně v bažantnici má být v příštím roce.

KONTROLA ODPADŮ A PROTIPOŽÁRNÍ
Kontrola a dodržování obecní vyhlášky o odpadech (septiky, odvoz fe-
kálií) a protipožární prohlídky ve všech domech proběhly v  listopadu. 
U zjištěných závad určen způsob a termín nápravy.

ZÁZNAMY Z LET 1973 AŽ 1976 V NAŠÍ KRONICE CHYBÍ. 
POKUD BY NĚKDO NĚJAKÉ INFORMACE MĚL A CHTĚ JE POSKYTNOUT, 

RÁDI JE NA OBECNÍM ÚŘADĚ V ROHOZCI ZKOPÍRUJEME.
PŘEDEM DĚKUJEME….
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HŘBITOV - ÚPRAVY
V zadní části hřbitovní zdi byla zřízena malá branka pro přístup ke kon-
tejneru na hřbitovní odpad. Brigádně byly likvidovány dlouhodobě opuš-
těné a nevyplacené hroby, srovnány s okolním terénem. Proveden celkový 
úklid hřbitova. Opravena studna.

OPRAVA OBECNÍ STUDNY
V obecní studni u obecního úřadu z důvodu občasného zhoršení kvali-
ty pitné vody mírným zvyšováním počtu bakterií COLI bylo instalováno 
dávkovací zařízení na desinfekci pitné vody.

TĚŽBA DŘEVA
Plánovaná těžba v obecních lesích, porostů starších 100 let na 3,5 ha vy-
nesla po odečtení těžebních nákladů 800 000,-Kč.

NOVÁ VÝSTAVBA
Obecní úřad eviduje 5 nových žádostí o stavební parcely o výměře do 
1 200m2. Jedná se o pozemky při cestě podél hřiště.

DANĚ PRO OBEC
Došlo k příznivému jevu – zvýšení daňové výtěžnosti na jednoho obyva-
tele z 3 484,-Kč na 5 172,-Kč. Tím je obec z 90 obcí na 6. místě zejména 
díky úspěšné podnikatelské aktivitě fi rmy Hynek a ostatních drobných 
podnikatelů. Vstřícnost obecního zastupitelstva se vyplácí, vznikla nová 
pracovní místa a zvýšen tak výnos daní pro obec.

DIAMANTOVÁ SVATBA
Na zámku Kačina oslavili dne 27. listopadu 1999 manželé Josef a Alice 
Šeborovi z čp. 38 DIAMANTOVOU SVATBU. Jejich svatebním dnem byl 
12. listopad 1939.

SEČENÍ PLOCH
Údržbou a sečením veřejných travnatých ploch smluvně zajišťuje Libor 
Hošek.

NOVÁ DLAŽBA
Brigádně byla instalována vkusná zámková dlažba veřejné plochy u za-
stávky ČSAD a prodejny potravin ve středu obce. 

ZALESNĚNÍ SKLÁDKY ODPADŮ
Obecní zastupitelstvo schválilo uzavření kupní smlouvy s majitelem dvou 
pozemků bývalé skládky odpadů mezi lesy, panem Čapkem v ceně 3,60 
Kč/12m2 ve výši 30 000,-Kč celkem. Obec tuto plochu zalesní a tím zre-
kultivuje bývalou skládku odpadů.

ČIŠTĚNÍ RYBNÍKA
Z rybníka Šutráku částečně vysekán rákos. S odbahněním se počítá v roce 
2001 s částečnou státní dotací. Projekt je již zpracován.

PRO SPOLEČENSKÉ AKCE
Obec zakoupila skládací lavice a stoly pro společenské akce, celkem tak 
bude k dispozici 150 míst k sezení.

HOSPODAŘENÍ OBCE
Výsledek hospodaření obce bude znám po uzávěrce k 31.12., kdy začát-
kem roku 2000, stejně i návrh nového rozpočtu. Orientační předpoklad 
z listopadu 1999: 2 500 000,-Kč na podílových listech peněžních ústavů, 
500 000,-Kč na běžném účtu, 280 000,-Kč pohledávky obce. Celkem tedy 
3 280 000,-Kč.

ÚZEMNÍ PLÁN OBCE
Po schválení urbanistické studie obce zadán územní plán fi rmě MAPO 
Dr. Klinkera. K oponentnímu řízení bude předložen na jaře roku 2000. 
Územní plán určuje směry rozvoje obce v bytové a podnikatelské výstav-
bě, úpravách veřejných ploch, kanalizaci, plynofi kaci a jiné s ohledem na 
ekologii. Územní plán je podmínkou všech žádostí o státní dotace a fondy, 
směřující k Evropské unii.

PLYNOFIKACE OBCE
Zpracována studie a zadán projekt u odborné fi rmy v Pardubicích. Uza-
vřena smlouva s Ing. Šebou na zpracování ekologického auditu a žádosti 
o státní dotaci. Předběžná smlouva o dodávkách plynu s a.s. Středočeská 
plynárenská je v jednání. Plánované investiční náklady jsou 2,3 mil. Kč, 
spoluúčast občanů 8 000,-Kč za přípojku je přes stavební spoření.

AKCIE PODNIKŮ
Prodej akcionářských práv u plynárenských akcií Středočeské plynáren-
ské, které obec obdržela dle zákona (podle počtu obyvatel) v období pri-
vatizace vynesl obci 954 500,-Kč.

NÁKUP PODÍLOVÝCH LISTŮ
Nákup podílových listů Sporoinvest (Česká spořitelna) za 1,5 milionů ko-
run, IKS Peněžního trhu (Komerční banka) za 1 milion korun při mini-
malizaci rizik a optimalizaci výnosů ve srovnání s výnosy termínovaných 
vkladů komerčních bank zvyšuje možnost výnosů až o 100 % s možností 
okamžité likvidity bez zdanění výnosu.

PROGRAM OBNOVY VENKOVA
V  závěru roku se obec přihlásila do Programu obnovy venkova s  další 
možností získat drobné dotace.

SOCIÁLNÍ PŘÍSPĚVKY
V sociální oblasti činí příspěvky z rozpočtu obce pro nemocnici v Čás-
lavi, domov důchodců, školu v  Žehušicích a pro autobusovou dopravu 
125 000,-Kč.

OBECNÍ KNIHOVNA
V obecní knihovně v budově obecního úřadu půjčuje knihy jednou týdně 
paní učitelka Marie Šeborová. Každoročně jsou nové knihy zakoupeny za 
3 000,-Kč.

OPRAVY DOMŮ
Postupnou opravou fasády domu čp.51 (bývalá restaurace a obchod) 
provádí nový majitel pan P. Paďour, přístavbu a generální opravu domu 
po paní Markové čp.73 provádí vnuk Marek Miroslav, půdní přístavbu 
v domě čp.56 buduje Libor Hošek. Dokončena přestavba domu p. Ande-
rleho (bývalá kovárna čp.3). Pokračuje přestavba domu čp.45 pan Rajm 
a čp.48, pan Hájek. Pokračuje také přestavba včetně nové střechy, omítky 
a rozšíření stavby do zahrady čp.107 pana Hvězdy, též čp.96 pana Třísky. 
I u řady dalších domů se opravily fasády a oplocení, tím se stále zlepšuje 
vzhled obce.

NAROZENÍ
V roce 1999 se narodilo pouze 1 děcko: Pavel Hynek, rodičům Petrovi 
a Šárce Hynkovým (rozená Vojáčková z čp.85).

ZEMŘELI
1.5. – Josef Vozáb z Pardubic, rodák a chalupář z Rohozce, čp. 30, 63 let
13.9. – Josef Holeček, čp. 93, 90 let
26.9. – Emilie Erbalová, čp. 16, 60 let
22.10. – Zdeňka Fialová, čp. 76, 84 let

Připravil: Mgr. Jan Kramář
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SDH ROHOZEC – PŘED 25 LETY

ROK 1999

ČINNOST ZA ROK 1998
Výroční valná hromada konána 15. ledna 1999.
Hosté: Suk Pavel, starosta obce, zástupci sboru dobrovolných hasičů 
z obcí: Záboří n. L., Svatá Kateřina, Habrkovice, Svatý Mikuláš 
Přítomní členové: 
Veselý Josef, Čvančara Milan ml., Šindelář Josef, Kramář Jan, Čvančara 
Milan st.,Vamberský Václav, Bíža Vladimír, Havránek Stanislav, Havránek 
Zdeněk, Koudelka Jaromír, Havránek Vlastimil, Pavlovský Zdeněk ml., 
Holý Josef, Radla Antonín

Přijato usnesení výroční valné hromady:
1) Schvaluje zprávu o činnosti za r. 1998.
2) Schvaluje zprávu pokladní za r. 1998.
3) Schvaluje zprávu preventisty.
4) Schvaluje plán činnosti na r. 1999.
5) Ukládá veliteli sboru zajištění technických prohlídek a provedení vý-

cviku zásahového družstva.
6) Ukládá preventistovi sboru provést vyškolení skupin pro preventivní 

prohlídky.
7) Ukládá jednateli sboru kontrolu plnění plánu práce.

Plán práce na rok 1999:
1) Provedeme v obci preventivní prohlídky staveb. Starosta obce doporu-

čil navštívit dílny pana Hynka.
2) Účastníme se v programu dne dětí 12.června s využitím hasičské tech-

niky. Uspořádáme pouťovou a posvícenskou zábavu.
3) Vyčerpání studií u Holých a u kapličky. Obec objedná rozbory vody. 

U Holých osadit studnu po provedených zkouškách. Opravit studnu 
u kapličky.

4) Zúčastnit se námětového cvičení okrskové soutěže v  požárnickém 
sportu.

5) Pomoc obci s dovozem materiálu.
6) Účast s technikou na Dětském dnu každým rokem.
7) Provést sběr železného šrotu.
8) Podílet se na vyčištění příkopu u hřbitova až k rybníku.
9) Pomoc při úpravě a úklidu rybníka Šutráku, vysekání rákosu a vyřezání 

větví.
10) Pomoc při dokončení opravy zdi kolem kostela.
11) Opravit a natřít taneční parket na hřišti.
12) Opravit obrubník od obecní studny až ke klubu mládeže, podílet se na        

dalších stavebních pracích.

Dne 14. 3. 1999 konána členská schůze sboru:
1) Jako hosté se zúčastnili zástupci sboru Záboří n. L., Svatá Kateřina, Ha-

brkovice.
2) Projednána zpráva o činnosti za r. 1998.
3) Přednesena zpráva pokladní za r. 1998, člen sboru p. Havránek.
4) Projednána zpráva velitele sboru, p. Šindelář.
5) Zpráva preventisty sboru, p. Čvančara.
6) Zpráva revizora účtů, p. Holý.
7) Diskutován plán činnosti, schválen na rok 1999.
8) Diskuse.
9) Návrh na usnesení. 
10) Usnesení.
11) Závěr.

Na výroční valné hromadě, konané 15. ledna 1999 byla takto hodnoce-
na činnost sboru za rok 1998: 
Činnost sboru za uvedený rok není možno hodnotit příznivě ve všech 
úsecích, mnohé se sice sboru povedlo, ale malá je informovanost občanů. 
Sbor se zúčastnil oslav založení sboru v Záboří n.L. Součástí oslav byla 
soutěž v požárním útoku. Umístili jsme se na 4. místě, což je nejhorší za 
poslední roky.                                                                                                               
Podíleli jsme se na úklidu obce, např. prořezávání stromů na návsi i u ryb-
níka, kopání rýhy pro položení kabelu, instalace světel u hřiště a parketu. 
Dováželi jsme i stavební materiál. S  technikou jsme se opět podíleli na 
dětském dnu.
Pomáhali jsme při sběru železného šrotu. Uspořádali jsme tradiční hasič-
ský bál za dobré účasti, též pouťovou a posvícenskou zábavu.                                                                                  
Zástupci sboru se účastní valných hromad sousedních sborů, okrskových 
porad.  
Sbor má dnes 27 členů, z toho 26 mužů a 1 ženu. Rozloučili jsme se s dlou-
holetým členem a funkcionářem Antonínem Radlou starším.
Z organizace vystoupili Jaroslav Vojáček nar. 1918 a jeho syn Jaromír Vo-
jáček nar. 1954.
Výbor sboru se schází pravidelně. 
Někteří členové se činnosti sboru málo účastní.
Na okrese Kutná Hora bylo registrováno 154 sborů, dnes jen 88. Ve sbo-
rech je 2 649 členů, z toho 67 mladých hasičů.
Dosud nebylo splněno usnesení o provedení výcviku zásahového družstva.    

Připravil: Mgr. Jan Kramář



ROHOZECKÝ ZPRAVODAJ 2024    /    strana 20

ROK 2024 V NAŠÍ OBCI

TS ROHOZEC – ČEZ DISTRIBUCE

Starosta Mgr. Jan Kramář 
informoval o proběhnuté osobní 
schůzce s  p. J. Nezavdalem, 
technikem správy VN, NN ČEZ 
Distribuce, a.s. ze dne 6.3.2024.
Schůzka se týkala umístění 
nové trafostanice, která je 
nutná z  důvodu současného 
a budoucího provozování 
distribuční sítě v  obci vzhledem 

k současným požadavkům na případné připojení nových odběrných 
míst, nebo navýšení příkonů stávajících odběrných míst.
Současné napájení z  trafostanice Rohozec – ZD je nedostačující. 
Důvodem je vzdálenost kabelů NN směrem do obce.
Po konzultaci byl navržen pozemek 30/3 v kú. Rohozec u Žehušic.
Starosta obce sdělil na zasedání ZO dne 20.6.2024 přijetí návrhu 
smlouvy budoucí na odkup části pozemku pod trafostanicí p.č. 30/3 
v  k.ú. Rohozec u Žehušic. Zastupitelé projednali a schválili záměr 
prodat pozemek p.č.30/3 v k.ú. Rohozec u Žehušic.
Na zasedání ZO 30.7.2024 starosta informoval členy ZO 
o projednaném návrhu smlouvy budoucí na odkup části pozemku 
pod trafostanicí p.č. 30/3 v k.ú. Rohozec u Žehušic z předminulého 
jednání zastupitelstva. Zastupitelé nově projednali a schválili uzavření 
této budoucí kupní smlouvy, jakož i prodej pozemku p.č.30/3 v k.ú. 
Rohozec u Žehušic v  souladu s  ustanovením § 85 písm. a) zákona 
o obcích.

DAS - PRÁVNÍ OCHRANA OBCE

Členové ZO Rohozec na zasedání 
ZO dne 12.9.2024 dle přiložené 
nabídky projednali služby 
společnosti DAS - právní 
ochrana. Po krátké rozpravě 
došlo k  odsouhlasení této 
nabídky a k  pověření starosty 
sepsáním smlouvy.

FOTOVOLTAIKA 
– informace k dotačním programům

Na zasedání ZO dne 20.6.2024 přijal pozvání jako host pan Zajíc, 
zástupce společnosti ELEFOTO s.r.o.. Představil zastupitelům dotační 
možnosti pořízení fotovoltaiky na obecní budovy. Prvním krokem je 
získání informací od společnosti ČEZ Distribuce, zda by vůbec obecní 
fotovoltaika mohla být připojena k síti distributora. Tímto krokem byl 
pověřen starosta obce prostřednictvím paní Jany Zajícové, jednatelkou 
ELEFOTA s.r.o.. Zamluvení připojení tří míst bylo rezervováno. Nyní 
se jedná, zda se tyto projekty pro obec vyplatí a tím i uskuteční. Jedná 
se o tato místa: budova obecního úřadu, čp. 97 a budova bývalé školy.

OBECNÍ KRONIKA

Současná kronikářka obce paní Veronika Procházková oznámila, že 
by ráda tuto činnost ukončila. Bude proveden zápis za rok 2023. Bude 
třeba zajistit náhradu kronikáře. Najde se někdo v naší obci ochotný 
k této práci?

MAS LÍPA PRO VENKOV 
– IROP – HASIČI

Starosta Mgr. Jan Kramář 
informoval o vyhlášené dotaci na 
MAS Lípa pro venkov z.s. 
a zejména týkající se výzvy IROP 
zaměřených na hasiče - prostor 
pro činnost a vybavení JPO III/
IV. Dne 11.12.2023 obecní úřad 
obdržel datovou schránkou 
vyjádření od MAS Lípa pro 
venkov z.s., že podaný projektový 

záměr je v  souladu se strategií CLLD, opatřením, Programového 
rámce IROP: Obnova a rekonstrukce kulturních památek“ a uvedl, že 
projektový záměr splňuje všechna kritéria. Tato dotace bude určena 
na stavební úpravy hasičské zbrojnice obecního úřadu - jedná se 
hlavně o vybudování sociálního zařízení. K této žádosti se musel 
vyjádřit také ČR - Hasičský záchranný sbor Středočeského kraje 
krajské ředitelství v Kladně. Dne 11.1.2024 přišlo datovou schránkou 
vyjádření o  nevydání souhlasného stanoviska k  projektu Stavební 
úpravy hasičské zbrojnice, které je potřebné a bylo by součástí této 
žádosti. To znamená, že tento projekt nesplňuje minimální parametry 
pro rekonstrukci požární zbrojnice dle ČSN 73 57 10. Tímto zaslaným 
vyjádřením jsme tuto žádost stáhli z výzvy pro dotaci.
Na zasedání ZO bylo rozhodnuto, že realizace tohoto projektu bude 
v součinnosti s SDH Rohozec realizována z prostředků obce.

OBNOVA, ZAJIŠTĚNÍ A VÝCHOVA 
LESNÍCH POROSTŮ

Starosta Mgr. Jan Kramář sdělil na zasedání ZO dne 21.5.2024 
informaci o přijatém rozhodnutí od Krajského úřadu Středočeského 
kraje, odbor životního prostředí a zemědělství na poskytnutí 
fi nančního příspěvku na účel obnovy, zajištění a výchovu lesních 
porostů do 40 let věku v  částce 98.170,00 Kč a na účel ekologické 
a k  přírodě šetrné technologie při hospodaření v  lesích v  částce 
13.750,00 Kč.

MAPOTIP – NABÍDKA SLUŽEB

Mgr. Jan Kramář informoval na 
zasedání ZO dne 21.5.2024 
o setkání se zástupcem fi rmy 
MAPOTIP Česko s.r.o.  týkající 
se propojení portálu MAPOTIP 
s  Digitální technickou mapou 
kraje. Tyto služby umožní 
zobrazit veškerou dostupnost 
dopravní a technické 
infrastruktury z  DTM kraje 

v aktuálním stavu a kombinovat tyto vrstvy s dalšími vrstvami portálu 
– parcely, pozemky obce, územní plány, LV. S touto službou také 
souvisí i zpracování pasportu lamp VO a amplionů místního rozhlasu. 
Zastupitelé projednali Dodatek č. 1 ke Smlouvě o poskytování služeb 
a objednávku Pasportu lamp VO a amplionů MR a dále objednávku - 
Balíček služeb DTM.
Informace o záložce MAPOTIP  a její produkty naleznete na webových 
stránkách obce www.obecrohozec.cz.
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ODSTAVNÉ STÁNÍ HŘBITOV 
ROHOZEC

Na zasedání ZO dne 12.9.2024 
starosta Mgr. Jan Kramář hovořil 
o odstavném stání hřbitov 
Rohozec. Na základě rozhodnutí 
ZO z  minulé schůze byl osloven 
pan Petr Novotný, výkopové 
práce Vrdy, o předání cenové 
nabídky odstavného stání hřbitov 
Rohozec. Nabídnutá cena díla je 
138  700,-Kč včetně DPH. 

Nabídka byla projednána a schválena. Termínem realizace akce je 
konec roku 2024.

KOPÚ ROHOZEC - CHOTUSICE 
- PLÁN SPOLEČNÝCH ZAŘÍZENÍ

Starosta Mgr. Jan Kramář na 
zasedání ZO dne 11.4.2024 sdělil 
informace ze Státního 
pozemkového úřadu, Kutná Hora 
o komplexních pozemkových 
úpravách Rohozec - Chotusice - 
změna a upřesnění přemostění 
vodních toků v plánu společných 
zařízení.
Na zasedání ZO dne 12.9.2024 

byla hostem paní Ing. Renata Smutná, pracovnice Pozemkového 
úřadu v  Kutné Hoře.   Tématem bylo projednání plánu společných 
zařízení v rámci řešení komplexních pozemkových úprav Rohozec - 
Chotusice. Zastupitelé plán projednali a po krátké rozmluvě schválili.

SOP - ZAJIŠTĚNÍ SVOZU TEXTILU

Zastupitelstvo obce projednalo přijatou cenovou nabídku na svoz 
textilu z  obcí od fi rmy SOP a.s. Přelouč. Dle zákona o odpadech 
č. 541/2020 Sb. §59, je obec povinna od 1.1.2025 určit místa pro 
oddělené soustřeďování textilního odpadu v  režimu odpadů. 
Předpokládaná frekvence svozu je 4x za rok, nebo dle potřeby. Nádoba 
bude umístěna v původním centru kontejnerového stání.

ÚPRAVA OBECNÍHO POZEMKU 
U ČP. 97

Na jednání ZO dne 11.4.2024 byl 
předložen záměr na úpravu 
obecního prostranství u čp.97. 
ZO toto projednalo a následně 
i schválilo oslovení případného 
zhotovitele akce.

 Na jednání ZO dne 21,5,2024 
byl předložen záměr na úpravu 
obecního prostranství u čp.97. 

ZO toto projednalo a následně i schválilo oslovení případných 
zhotovitelů akce. Byly osloveni tito dodavatelé: Novotný Petr, V aleji 
108, Vrdy Horní Bučice a Málek Zdeněk, Fibichova 2033, Čáslav. 
Druhá nabídka byla pro neúplnost a nejasnost z  jednání vyloučena. 
Nabídka pana P. Novotného ve výši 136  500,- Kč byla na jednání 
ZO projednána a schválena. ZO pověřuje starostu obce k podepsání 
smlouvy o dílo s dodavatelem p. Petrem Novotným. Realizace akce 
byla stanovena do 31.10.2024.

ÚŘAD PRÁCE KH

Zastupitelstvo dne 21.5.2024 
projednalo a vzalo na vědomí 
uzavření Dohody o vyhrazení 
společensky účelného pracovního 
místa a poskytnutí příspěvku, 
spolufi nancovaného ze státního 
rozpočtu a Evropského 
sociálního fondu č. KHA-
SZ-30/2024 mezi obcí Rohozec 
a Úřadem práce Kutná Hora. 

Obec Rohozec přijme na vyhrazené pracovní místo do pracovního 
poměru p. Vladimíra Kubelku. Měsíční příspěvek na zaměstnance 
bude 15.000,00 Kč.

REKONSTRUKCE VEŘEJNÉHO
OSVĚTLENÍ – III.ETAPA

Mgr. Jan Kramář podal na zasedání ZO dne 11.4.2024 zprávu 
o plánované rekonstrukci veřejného osvětlení – III. etapa. Po jednání 
zastupitelstva obce byl pak starosta pověřen oslovením tří fi rem 
k podání nabídky provedení rekonstrukce.
Starosta obce na zasedání informoval zastupitele o přijatých 
nabídkách na zamýšlenou rekonstrukci VO - III. etapa. Byly osloveny 
tři společnosti: Luboš Miláček, Vrdy, Filip Zavadil, Žleby a ELEKTRO 
Martínek, Kolín. Dvě společnosti podali nabídky dle zadání do 
30.4.2024. Otvírání obálek proběhlo na zastupitelstvu obce dne 
21. 5. 2024 v 19:10 hodin. Všichni členové OZ byli přítomni. Zadání 
nabídky splnili dva uchazeči, kteří nabídku podali. Po zvážení, kdy 
rozhodujícím kritériem byla nabídková cena, stanovili zastupitelé 
pořadí výběru dodavatele: 
1. Filip Zavadil, Žleby – cena jednoho světelného bodu včetně DPH 
- 4 963,- Kč
2. Luboš Miláček, Vrdy – cena jednoho světelného bodu včetně DPH 
- 5 234,46 Kč
3. ELEKTRO Martínek, Kolín - nabídka nepodána
Zastupitelé byli dne 12.9.2024 na zasedání ZO informování 
o ukončených opravách veřejného osvětlení, Následovat bude revize 
rozvodné skříně, kde bude instalována technika ovládající vlastní 
provoz VO. Dále bude upravena intenzita světel VO v oblasti místních 
komunikací v době od 22:00 hodině večerní do 4:00 hodiny ranní a po 
uvedení do provozu bude zajištění celonoční svícení.

PETIČNÍ ŽÁDOST:

Na jednání ZO dne 10.10.2024 starosta Mgr. Jan Kramář hovořil 
o přijaté petici od občanů k  požadavku na vytvoření alespoň dvou 
pevných zpomalovacích retardérů od čp.47 až ke Smrčině. Důvodem 
je, že v této klidové zóně je provozována rychlá jízda zejména těžkých 
zemědělských strojů, narůstá dopravní zátěž kvůli dodávkám služeb 
a vysoká prašnost díky rychlé jízdě a hmotnosti vozidel. Zastupitelé 
tuto petici projednali a schválili vybudování dvou zpomalovacích 
retardérů v oblasti u čp.47 a u čp.59.
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OPRAVA MÍSTNÍ KOMUNIKACE

Starosta obce předložil na 
květnovém jednání zastupitelstva 
informaci k  možným opravám 
místních komunikací. Proběhlo 
místní šetření za přítomnosti 
zástupců obce a společností 
Silnice Nymburk. Na jednání byl 
předložen návrh dalšího postupu. 
Dojde k  projednání s  možným 
dodavatele. 

Mgr. Jan Kramář informoval na zasedání ZO dne 20.6.2024 o jednáních 
při zvažované opravě místní komunikace Šutrák – kaplička. Bylo 
rozhodnuto:  budou osloveny tři společnosti k podání svých nabídek. 
Nabídky musí obsahovat krycí list, položkový rozpočet a návrh smlouvy 
o dílo. Nabídky budou podány v zapečetěné označené obálce nejpozději 
do 29.7.2024 do 16:00 hodin.
Na základě rozhodnutí ZO byly osloveny tři společnosti za účelem 
podání nabídky na opravu místních komunikací. Osloveny byly 
společnosti:           . Podklady si sama vyžádala fi rma X SEVEN Dopravní 
stavby s.r.o. Chlumec nad Cidlinou. Termín podání nabídek byl 
určen 29.7.2024 do 16.00 hodin. Nabídku podala pouze společnost 
X SEVEN Dopravní stavby s.r.o. Chlumec nad Cidlinou. Zastupitelé 
se sešli 30.7.2024 v 18.00 hodin k vyhodnocení došlých nabídek. Pro 
projednání došlé nabídky zastupitelé doporučili vyzvat tuto společnost 
k předložení smlouvy o dílo a pověřují starostu podpisem této smlouvy.
Mgr. Jan Kramář informoval ostatní členy ZO na jednání ZO dne 
10.10.2024 o probíhajících pracích na opravě místní komunikace v naší 
obci. Práce probíhají v souladu se smlouvou a podle kontrol stavebního 
dozoru. Na obecním úřadě se uskutečňují schůzky zástupců dané fi rmy 
a stavebního dozoru, aby informovali o průběhu oprav a případně se 
řešily aktuální situace. Zastupitelé projednali další možnou nabídnutou 
etapu opravy a zároveň pověřili starostu Mgr. Jana Kramáře k jednání 

s fi rmami Chládek a Tintěra, Pardubice a.s., X SEVEN dopravní stavby 
s.r.o. a M-SILNICE a.s. ohledně dalšího postupu oprav této komunikace.
Na základě přijatých nabídek bylo na zasedání ZO rozhodnuto o výběru 
nabídky společnosti X SEVEN dopravní stavby s.r.o..

OPRAVA MÍSTNÍCH KOMUNIKACÍ 
– TDI

Starosta obce hovořil o chystané opravě místních komunikací v obci 
Rohozec. Na této akci je potřeba stavební dozor. Mgr. Jan Kramář 
obdržel cenovou nabídku v částce 36.300,00 Kč na provedení výkonu 
stavebního dozoru od společnosti CS road conctruction s.r.o.. 
Nabídka byla na zasedání ZO dne 12.9.2024 schválena.

ÚDRŽBA ZELENĚ

DOPIS KULTURNÍ KOMISE

Obec Rohozec již tradičně žádala na Úřad práce o zajištění 
pracovníků na veřejně prospěšné práce. Úřad práce bohužel žádost 
obce Rohozec z důvodu nedostatku peněz zamítl. Později se podařilo 
z jiného fondu zajistit pracovní místo pro pana Vladimíra Kubelku. 
Z důvodu nezískání druhého pracovního místa z ÚP zastupitelstvo 
obce rozhodlo vytvořit 
Jejich práce si cením. Touto cestou bych jim chtěl za odvedenou 
práci poděkoval. Na vzhledu obce je jejich činnost určitě znát.

Připravil: Mgr. Jan Kramář

trápí a mrzí nás jedna věc, o kterou bych se s vámi ráda podělila. 
Jsme z toho opravdu smutní. Jako členové kulturní komise a zástupci 
obecního úřadu jsme se rozhodli připravit pro Vás setkání seniorů, 
a věřili jsme, že jsme udělali něco hezkého. Měli jsme dojem, že se 
setkání i předvánoční dárek s přáním líbily.
Po akci jsme však na vývěsní tabuli našli pozvánku, přilepenou 
silikonem. Mimochodem, silikon nejde snadno odstranit. Tato situace 
nás trochu zmátla a nevíme, co si o tom máme myslet.
Pokud to byl způsob, jak nám někdo poděkoval, rádi bychom to 

ocenili, ale je škoda, že to muselo být vyjádřeno tímto způsobem, 
který navíc poškozuje obecní majetek. Pokud jde o negativní reakci, 
rádi bychom se dozvěděli, co jsme podle Vás udělali špatně a jak by 
to příště dotyčný změnil, aby to bylo pro všechny lepší. Klidně nám 
to můžete sdělit i anonymně, budeme rádi za každou zpětnou vazbu.

Děkujeme za pochopení. Hošková Renata
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POPLATKY PRO ROK 2025
PSI:
50,-Kč/pes za rok, 100,- Kč/každý další pes za rok (ostatní dle platné OZV)

Splatnost do 31.1.2025

KOMUNÁLNÍ DOPAD:
900,- Kč/trvale žijící osoba za rok, 900,- Kč/rekreační objekt za rok 

(ostatní dle platné OZV)

V rámci poplatku je 2x ročně zajištěn: svoz velkoobjemového odpadu, 

svoz elektroodpadu a svoz nebezpečného odpadu

Splatnost do 30.4.2025

BIOODPAD:
O počátku svozu a jeho četnosti v daném roce budete včas informováni 
na www.obecrohozec.cz, facebooku rohozec info, či na úřední desce.

PŘIPOJENÍ NA KANALIZACI:
Provoz a servisní práce od 1.1.2021 provádí společnost VHS Kutná 

Hora, a.s.. Tato společnost si také vybírá poplatky za stočné.

V prostorech kontejnerů jsou k dispozici sběrné nádoby o objemu 240 l pro 

sběr použitého jedlého oleje z domácností Je zajištěna dostatečná frekvence 

vývozu a manipulace s odloženým jedlým olejem z domácností – občané 

mohou použitý jedlý olej ukládat v uzavřených PET láhvích.

Připravil: Mgr. Jan Kramář

KANALIZACE, ČOV A DČJ
Od 1.1.2020 provoz KANALIZACE, ČOV A DČJ technicky zajišťu-

je fi rma VHS Kutná Hora a.s., zajišťuje údržbu technologie, servis 

i odběr vzorků pro měření rozborů.

 
Připravil: Mgr. Jan Kramář

DISPEČINK SPOLEČNOSTI 
PRO HLÁŠENÍ PORUCH: 

tel. č. 327 588 112, e-mail: dispecik@vhskh.cz (poruchy, vodoměry)


